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M ARTI N / BR ATISL AVA (Dušan D.  KERNÝ )  –  Po p r v ý  ra z  p red stupu je  M at ic a  s lovenská p red par lament ný v ýbor  so správou o  č in -
nost i  a  hospodáren í  a  so  z ámer mi  p re  na jb l i ž š i e  obdob i e .  Je  to  z a  pos l edné obdob ie  po va lnom z hroma žd en í  na jv ý z namne jš í  k rok 
–  o t voren i e  sa  p r iamemu a  ve re jnému posúd eniu .  C i e ľom M at ic e  n i e  j e  l en  d iskus ia  na  úrovn i  par lament ného v ýbor u s  p lura l i t ným 
po l i t i ck ým a  e t n ick ým z lož en ím,  a l e  na jmä hľadan i e  opod st a t nenost i  a  rea l i zova te ľ nost i  nov ých v í z i í  p re  21.  s to roč i e .

BRATISLAVA (Ivan BROŽÍK) – Člen predsedníctva Strany maďarskej koalície Pál Csáky uvažuje o tom, že sa zúčastní na voľbách do parlamentu Maďar-
skej republiky. Verejne tak dal najavo, že je držiteľom maďarského občianstva. Do parlamentu v Budapešti totiž žiaden „Nemaďar“ kandidovať nemôže.

Nenahraditeľný a nezastupiteľný prameň vlastenectva 

Čo ešte potrebujú štátne orgány, aby začali konať ?

3 OTÁZK Y  PRE :  Joze fa  Bednára ,  hovorcu  Min is ters tva  ku l t úry  SR
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Poslanie Matice slovenskej v 21. storočí – v novej historickej a spoločenskej realite

Predstaviteľ SMK Pál Csáky verejne oznámil, že je občanom Maďarskej republiky

R -2012041
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Naši pravicoví demagó-
govia nás dnes denne kŕmia 
rozprávkami, že kapital izmus 
je dobr ý predovšetkým preto, 
že v ňom vládne jeho vel ičen-
stvo zákazník , že súkromný 
sektor vždy a naj lepšie vyho-
vie požiadavkám zákazníkov 
a že v konečnom dôsledku je 
výsledkom trhových vzťahov 
situácia win-win, teda všetci 
víťazia.  Real i ta je samozrejme 
úplne iná a názorne si to mô-
žeme ukázať na postoj i  DSS 
práve v čase, keď sa pr i j ímala 
reforma dôchodkového pois-
tenia.  Kým Kaník s Mihálom 
v čase vrchol iacich prázdnin 
predvádzal i   síce veľmi faloš-
ný, ale  do istej mier y presved-
čivý boj o záchranu  druhého 
pi l iera, DSS bol i  spokojné 
a t icho. V skutočnosti  ich to -
t iž osud dôchodcov vôbec ne -
t rápi l ,  podstatné pre ne bolo 
jediné – výška poplatkov  za 

„správu invest ičného por t fó -
l ia“ a tá sa v pôvodnom ná-
vrhu (chvalabohu neprešiel ) 
dostala naspäť do čias minist-
ra Kaníka. De facto to malo 
znamenať, že aj keď sa per-
cento  odvodov do druhého pi -
l iera  zníži lo z 9 na  6 percent , 
pr í jmy DSS mal i  ostať vďaka 
zvýšenému percentu za sprá-
vu fondov  na rovnakej úrov-
ni .   DSS tak znova a naplno 
ukázal i ,  že výška dôchodkov 
z druhého pi l iera je to posled-
né, čo ich skutočne zauj íma. 
Svojou  doterajšou činnosťou 
sa viackrát usvedči l i ,  že nie 
sú žiadnymi f i lantropickými 
inšt i túciami, k tor ým primárne 
ide o dobro svoj ich kl ientov. 
Naopak, sú to cynickí obchod-
níci ,  k tor ých jediným cieľom 
je doniesť svoj im akcionárom 
čo najvyššie dividendy. To -
muto cieľu podr iaďujú všetko. 
Stačí si  len spomenúť exklu-
zívne „školenia“  vybraných 
novinárov v Alpách či škanda-
lózne video z vianočného ve -
čierka, kde sa zabával i  na tom, 
ako ošklbú svoj ich kl ientov. 
Nakoniec však všetko dopadlo 
inak, ako si pôvodne myslel i . 
Poplatky ostal i  na pôvodnej 
výške (polovičnej ,  než ju na-
stavi l  Kaník) a pr vý pi l ier sa 
stal t r valo udržateľným. 

Roman MICHELKO

SLOVO O SLOVENSKU

Vedenie národnej ustanovizne má predstavu ako pôsobiť v najbližšej budúcnosti.

Kedy mu slovenská vláda v súlade so zákonom odoberie slovenské občianstvo?

Matica slovenská práve tak ako celá 
slovenská spoločnosť pociťuje nevyhnut-
nosť hľadania a upevňovania národných 
postojov v úplne novej historickej situácii, 
v ktorej sa za posledné roky ocitlo Sloven-
sko, ako aj Európa, a osobitne európske 
zoskupenia, ktorých členom naša repub-
lika je. Vo verejnosti a v politike sa všade 
prejavujú jednoznačné národné záujmy. 
Dôležitosť prejaviť národnú schopnosť 
a vyspelosť, novo poňať vlastenectvo 
a nielen celospoločenský, ale v podstate 
aj hlboký sociálno-ekonomický význam 
a účinok – to je motív, prečo Matica roz-
pravu o svojej činnosti za rok 2011 prená-
ša najmä na ústavnoprávnu pôdu. Tento 
krok je úsilím o uzavretie rozsiahlych 
mediálnych káuz, aj keď je zrejmé, že 
budú dlho doznievať tak v médiách, ako 

aj v matičnej a nematičnej verejnosti. Ide 
však o to – a to je jeden z cieľov predkla-
danej správy – po novom motivovať úsilie 
matičnej činnosti. Reálne, tvárou v tvár sa 
postaviť situácii v každom regióne Sloven-
ska, využiť schopnosť pol tisícky miest-
nych organizácií po celom Slovensku nie-
len na miestne pôsobenie, ale aj na vplyv 
na orientáciu činnosti celej Matice – najmä 
ako zdroja občianskych vlasteneckých ini-
ciatív a podporovateľa všetkého, čo upev-
ňuje slovenské a ústavné vlastenectvo na 
celom území Slovenska. Matica sloven-
ská – najmä v novej realite na jazykovo 
zmiešaných územiach a novoformovanej 
politike susedných štátov voči menšinám 
má nezastupiteľnú a nenahraditeľnú úlohu 
tak pre verejnosť, ako aj pre štát. 

(Viac na 2. strane)

 Práve tak nemôže v systéme politic-
kých strán registrovaných na Slovensku 
ministerstvom vnútra pôsobiť občan bez 
štátnej príslušnosti k Slovensku. A už 
vôbec nie v ich štatutárnych orgánoch. Pál 
Csáky v zmysle platných zákonov Sloven-
skej republiky stratil občianstvo SR roz-
hodnutím vlastnou vôľou získať občian-
stvo inej krajiny. Významnou mierou 
tiež porušil zákon tým, že o tejto skutoč-
nosti neinformoval kompetentné štátne 
orgány Slovenskej republiky. Sloven-
ské národné noviny už dávnejšie upo-
zornili na skutočnosť, že ešte nedávno 
parlamentný politický subjekt  SMK vedie 
s najväčšou pravdepodobnosťou človek 
s cudzím štátnym občianstvom, a teda nie 
občan Slovenskej republiky – József Be-
rényi. Ústredný portál verejnej správy SR 
v časti týkajúcej sa strán a politických hnutí 
okrem iného uvádza: „Právo voliť a byť vo-
lený do orgánov strany má štátny občan 
Slovenskej republiky s trvalým pobytom 

na území Slovenskej republiky...“ Podľa 
tejto podmienky strana SMK, najmä jej 
orgány, vykonávajú činnosť v rozpore so 
zákonom. Na rade je teda MV SR, ktoré 
by ju malo vymazať zo zoznamu politic-
kých strán. 
 Niekdajší predseda a terajší člen 
predsedníctva strany SMK Pál Csáky 
ešte v máji 2010 oznámil plénu sloven-
ského parlamentu, že „viacerí poslanci 
SMK chcú požiadať o štátne občianstvo 
Maďarskej republiky“. Terajší predseda 
SMK József Berényi ako jeden z prvých 
začiatkom januára 2011 oznámil, že o 
občianstvo Maďarskej republiky požiadal 
a že tak „chcú urobiť viacerí“. Po návšte-
ve maďarského konzulátu v Bratislave 
3. 1. 2011 okrem iného povedal: „Podľa in-
formácií konzulátu majú maďarské úrady 
tri-štyri mesiace na spracovanie údajov a 
následne na to môžem získať maďarské 
občianstvo.“ 

(Viac na 2. strane)

● V roku 2006 ste na svojom blogu 
v Sme hodnotili vývoj v oblasti celo-
štátnych denníkov na Slovensku od 
roku 1990. S konštatovaním „chva-
labohu“ ste privítali zánik podľa vás 
viac-menej straníckych denníkov 
ako Verejnosť, Nový Slovák, Koridor, 
Denný Telegraf, Slovenská REPUB-
LIKA a Nový Deň. Podľa vás to malo 
prispieť k postupnej štandardizácii 
mediálneho trhu...

 Za svojím názorom si stojím. Tu pri-
márne nejde o to, či je médium stranícke 
alebo nie, ale o to, či je kvalitné a či do-
káže osloviť dostatočnú vzorku čitateľov, 
divákov alebo poslucháčov... Mediálny 
trh rozhodol, že spomenuté tituly zanik-
li. Tak ako zaniklo od roku 1990 aj veľa 
ďalších médií. Ak by si dokázali získať 

dostatočne veľké publikum, s čím by 
prišla aj výraznejšia podpora inzerentov, 
s najväčšou pravdepodobnosťou by vy-
chádzali aj naďalej.

● Stranícke denníky nie sú však 
v Európe atypické elementy, ale sú 
dokonca podporované zo štátneho 
rozpočtu v záujme zachovania plura-
lity médií. Nemyslíte si, že aj na Slo-
vensku absentuje pluralita médií? 

 Sloboda médií, ktorá je zárukou ich 
plurality, na Slovensku funguje od roku 
1990. Navyše v čase rozvoja internetu 
a nových médií nie je pre nikoho problém 
založiť si vlastné médium v on-line pries-
tore, napríklad v podobe blogu či profi lu 
na jednej zo sociálnych sietí. Pokiaľ ide 
o podporu médií zo strany vlády či rezor-

tu, ministerstvo podporuje každý rok cez 
grantový program vydávanie periodic-
kých a neperiodických umeleckých pub-
likácií. Ako vieme, aj samotné Slovenské 
národné noviny vychádzajú vďaka pod-
pore zo štátneho rozpočtu, keďže vláda 
každoročne na základe zákona posky-
tuje Matici slovenskej dotácie a účelové 
dotácie na jej činnosť. Ale na podporu 
čisto straníckych médií nevidíme dôvod.

● Názory ste publikovali na blogu súk-
romného média. Zhodujú sa s názo-
rom vedenia ministerstva kultúry na 
vývoj tlače v slovenskom mediálnom 
prostredí? 

 Áno, zhodujú. 

Zhovárala sa Eva ZELENAYOVÁ
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N e n a h r a d i t e ľ n ý  a  n e z a s t u p i t e ľ n ý  p r a m e ň  v l a s t e n e c t v a 

Č o  e š t e  p o t r e b u j ú  š t á t n e  o r g á n y ,  a b y  z a č a l i  k o n a ť ?

Sterilizácie zdarma vôbec nie sú zadarmo

Pos lan ie  Mat ice  s lovenske j  v  21 .  s to roč í  –  v  nove j  h is tor icke j  a  soc iá lne j  rea l i t e

Preds tav i te ľ  SMK Pá l  Csáky  vere jne  oznámi l ,  že  j e  občanom Maďarske j  repub l iky

Liberáli neoplývajú tvorivou invenciou pri navrhovaní zákonov

 (Dokončenie z 1. strany) – Te-
rajší predseda vlády Rober t Fico 
v čase pr i jat ia zákona o dvojakom 
občianstve z maďarskej strany vy-
hlási l:  „Dvojaké štátne občianstvo 
je nežiaducim javom vzhľadom na 
skutočnosť, že udelením ďalšieho 
vzniká štátoprávny vzťah k dvom 
štátom súčasne. Z hľadiska práv 
a povinností, k toré z takéhoto štá-
toprávneho vzťahu občanovi vo 
vzťahu k štátu vyplývajú, môže 
dochádzať v praxi k závažným 
problémom.“

■ CSÁKYHO VÝZVY
 Podľa samotného Csákyho ma-
ďarský par lament nie je pre SMK 
pr ior i tou. 
 „Prvé voľby, k toré tu budú za-
ujímavé, budú európske voľby – 
voľby do Európskeho par lamentu. 
Tam si myslím, že SMK má šancu 
a musí mať, lebo maďarská komu-
nita musí mať si lné zastúpenie. 

Toto je výzva,“ oznámil pred zá-
stupcami médií. Možnosť kandi -
dovať do maďarského par lamentu, 
respektíve voliť do maďarského 
par lamentu, je otvorená otázka, o 
k torej sa hovorí v Maďarsku, dodal 
č len predsedníctva SMK. „Vylúč iť 
to ani nechcem. George Pataki, 
bývalý guvernér štátu, trojnásobný 
guvernér, tuším štátu New York, 
potenciálny kandidát na vedúce-
ho predstaviteľa Spojených štátov 
amer ických, má takéto plány,“ po-
tvrdi l  najnovšie Pál Csáky skutoč-
nosť, že sa zaoberá myšlienkou 
kandidovať do par lamentu Maďar-
skej republiky. Podmieni l to však 
vol ičskou podporou. 

■ TYPICKÁ IGNORANCIA
 Ak nejde o zámerné ignorova-
nie zákonov Slovenskej republiky, 
ak nejde o rešpektovanie faktu, 
že SR je zvrchovaný európsky 
štát, potom zo strany slovenské-

ho pol i t ika maďarskej národnost i 
ide o závažný zdravotný problém 
s v lastnou ident i tou. Je naozaj 
pr ipravený pr isahať vernosť aké -
mukoľvek tex tu z akéhokoľvek do -
kumentu k torejkoľvek európskej 
kraj iny? A lebo to považuje iba za 
povinné divadie lko pre niekoľko 
pr ítomných fotografov a kamier? 
Pál Csáky už v tej to chví l i  sám 
dáva odpoveď na t ieto otázky. 
Zároveň závažným spôsobom 
spochybňuje právnu ex istenc iu 
pol i t ickej  st rany, v k torej  predsed-
níc tve pôsobí. 
 V demokrat ickej  spoločnost i 
sú dve cesty.  Spoľahnúť sa na 
múdrosť vo l ičov, k tor í  by mal i  ve -
dieť,  aké charak terové č r t y oča-
kávajú u toho pol i t ika, k torému 
zver ia vo voľbách svoje h lasy. 
Druhou cestou je cesta zákona 
a zákonnost i .  Jej  pr iamosť majú 
občania v rukách prostredníc tvom 
štátnych orgánov te j  pol i t ickej 

moci,  k torej  svoje hlasy už odo -
vzdal i .  T ie musia konať tak, ako 
im uk ladá zákon. Hovorí  okrem 
iného o tom, že musia konať vždy, 

keď ide o porušenie zákonov Slo -
venskej republ iky.

Foto: internet
Karikatúra: Milan VAVRO

O d  n o v é h o  g e n e r á l n e h o  r i a -
d i t e ľa  R T V S  v e r e j n o s ť  o č a -
k á v a ,  ž e  n a  S l o v e n s k o  s a  p o 
r o k o c h  v r á t i  d u á l n y  s y s t é m  a 
n a j m ä  v e r e j n o p r á v n y  v y s i e -
l a t e ľ.  U ž  l e n  p r e t o ,  a by  n a š u 
s l o v e n s k ú  „v e r e j n o p r á v n o s ť “ 
n e m u s e l i  z a c h r a ň o v a ť  č e s k é 
m é d i á  č i  k o m e r č n é  m é d i á . 

Č e s ká  t e l ev íz i a  p r i c h á d z a 
v  t ý c h t o  d ň o c h  s o  z a u j í m a v ý m 
s e r i á l ov ý m  t i t u l o m ,  k t o r ý  z a r a -
d i l a  d o  h l a v n é h o  v y s i e l a c i e h o 
č a s u  p o  v e č e r n o m  s p r a v o d a j -
s t v e  –  To u l a v á  ka m e r a  p oz n á -
v á  S l ov e n s k o .  I d e  o  k l a s i c k ý 
r e p o r t á ž ny  b l o k  k r á t k y c h  a  m i -
m o r i a d n e  p ú t a v ý c h  i n f o r m á c i í 
o  t o m  n a j z a u j í m a v e j š o m ,  č o 
z  p o h ľa d u  h i s t ó r i e ,  p r í r o d y  č i 
t e c h n i k y  d a n é  t e r i t ó r i u m  p o s k y -
t u j e .  S l ov e n s k ý  d i v á k ,  k t o r ý  s a 
z a u j í m a  o  ž i v o t  v o  s v o j e j  v l a s t i 
a  j e j  h i s t o r i c ké  r e á l i e ,  s a  t e d a 
p o  d l h o m  č a s e  m á  n a oz a j  n a 
č o  t e š i ť .  Š k o d a ,  že  i b a  v t e d y, 
a k  m ô že  s l e d ov a ť  Č e s k ú  t e l ev í -
z i u  a  j e j  p r v ý  p r o g r a m .  P r e t o že 
s i e ť  p r o f e s i o n á l ov,  d o m á c i c h 
r e g i o n á l ny c h  s p r a v o d a j c ov  m a -
n a ž m e n t  p r e d c h o d k y n e  Vá c l a v a 
M i k u  r oz p r á š i l  u ž  v  p r v ý c h  h o -
d i n á c h  p o  n á s t u p e  d o  f u n kc i e . 

Po s l a n k y ň a  N á r o d n e j  r a d y 
S l ove n s ke j  r e p u b l i k y  Lu c i a 
N i c h o l s o n ová  (S a S)  n av r h u j e 
b e z p l a t n é  s t e r i l i z á c i e .  Z j av n e 
t a k  i b a  „o p r á š i l a“  n áv r h  z á -
ko n n e j  n o r my z  m a r c a  2 011, 
v  k t o r e j  l i b e r á l i  n av r h l i  z  ve r e j -
nýc h  p r o s t r i e d kov  p r e p l á c a ť 
s t e r i l i z á c i e  ž i e n  z  t a k z va nýc h 
„v y l ú č e nýc h  s p o l o č e n s t i ev “.
 V  novo m náv r hu  z áko na  s a 
n i č  o  t ak ýc h to  sp o l o č ens t vác h 
(r ozum e j  –  r ó mske j  ko mun i t e) 
s í c e   n e h ovo r í ,  a l e  t o ,  že  sm e -
r u j e  d o  i c h  r a d ov,  j e  z r e j m é  u ž 
na  p r v ý  p o h ľad .  „O s o by,  k t o -
r é  ma jú  m in imá lne  š t y r i  de t i , 
a  o s o by  s t a r š i e  ako  3 5  r o kov 
s  m in imá lne  t r o m a  de ťm i  by  s te -
r i l i z ác i u  m o h l i  p o ds t úp i ť  b ez-
p l a t n e ,“  uvádz a  s a  v  sp o mína -
n e j  „ n o r m e“.

■ PO PL AT N O SŤ Č I  N A I V I TA
 Vy rovna ť  s a  s  nadmer nou 
p ô r o dn o s ťo u  v  r ó m s k yc h  ko m u -
n i t ác h  j e  d ô l e ž i t o u  s p o l o č e n -
sko u  ú l o h o u .  Z a r á ž a ,  ak  bý va -
l á  p r e ds t av i t e ľ ka  m in i s te r s t va 
p rác e ,  soc i á l nyc h  ve c í  a  r od i ny 
p ova ž u j e  z a  v h o d n é  a  ú č e l n é 
l i be r a l i zova ť  p r oc es  s te r i l i z ác i í 
t ak ý m sp ô s o b o m,  že  zo  z áko na 

z r u š í  akéko ľ vek  z áb r any.  P lán o -
van i e  r o d i č ovs t va  j e  p r e j avo m 
zo dp ove dn o s t i ;  nao pak  nezo d -
p ove dn o s ťo u  j e  p r i vádz a ť  na 
sve t  d e t i  b ez  o h ľadu  na  t o ,  č i 
i c h  r o d ina  d o ká že  už i v i ť ,  p o s t a -
r a ť  s a  o  ne  a  v yc h ovať  z  n i c h 
p l a t nýc h  a  s l u š nýc h  č l e n ov  sp o -
l o č n o s t i .
 C e na  j edne j  s t e r i l i z ác i e  sa 
v  sú č asn o s t i  p o hy bu j e  v  r ozpä t í 
o d  3 0 0  d o  5 0 0  eu r.  S úk r o m n é 
zd ravo tné  z a r i aden ia  ma jú  c e ny 
ove ľa  v y š š i e .  N áv r h  z avádz a  a j 
n ov ú  m ož n o s ť  p r e  o s o by,  k t o r é 

pa t r i a  k  ná r o dn o s t ný m m e n š i -
nám.  I n f o r m ovaný  súh l as  by  m a l 
by ť  p ís aný  v  j a z y ku  ná r o dn o s t -
n e j  m e n š iny,  ku  k to r e j  pa t r i a . 
„Tý mto  o pa t r e n ím  by  s a  m a l a 
z j e dn o du š i ť  p r ác a  zd r avo t n íc -
k yc h  p r ac ov ní kov,  k t o r ý m v y -
p l ý va  v  zmys l e  z áko na  o  zd r a -
vo t n e j  s t a r o s t l i vo s t i  p ov i n n o s ť 
p o sk y t nú ť  p o u č e n i e  o  i n f o r m o -
van o m súh las e  z r ozum i te ľne , 
č o  v  p r ípa d e  o s ô b  n á r o dn o s t n e j 
m e n š i ny  m ô ž e  by ť  p r o b l e m at i c -
ké ,  ak  úp lne  ne r ozume jú  i n fo r-
m ovanému  súh lasu  l e n  v  š t á t -

n o m j a z y k u ,“  ko n š t a t u j e  s p r áva 
k  náv r hu  z áko na .

■ LE K Á R I  PO RÓ M S K Y?
 Ž i a d a ť  o d  v ys o ko š ko l s k y 
v zd e l a nýc h  zd r avo t n í kov,  a by 
b o l i  s c h o p ní  v  j a z y ku  Ró m ov 
p redk l ada ť  t l a č i vá  ženám,  k to ré 
n i č  neve d ia  o  p l án ovan o m r o d i -
č ovs t ve ,  j e  p r i na jmene j  t r ú f a -
l o s ť,  ak  n i e  u r á ž ka .  N a  d r uhe j 
s t r a n e ,  o d  n e r oz vá ž nyc h  ž i e n 
č i  v l as t n e  o d  n ezo dp ove dnýc h 
rod i č ov  než i adame  n i č .  N ie l en 
t o ,  aby  ve d e l i  ko mun i kova ť  v  j a -
z y ku  š t á t u ,  o d  k to r é h o  p o b e r a j ú 
s o c iá l ne  dáv k y,  a l e  an i  zo dp o -
ve dn o s ť  vo č i  v l as t n e j  r o d in e  a 
v l a s t ný m  d e ťo m .  B e z p l a t n o s ť 
s t e r i l i z ác i í  i ba  ak  z a t rak t í v n i 
d o te r a z  a j  t ak  r u š ný  s exuá lny 
ž i vo t  v  naš i c h  os adác h .  N a -
p o ko n ,  zo s t áva  t u  a j  o t á zka , 
č i  t ak ý to  náv r h  ko r e š p o n du j e 
s  d u c h o m t r a d i č nýc h  r o d i n nýc h 
h o d n ô t ,  k t o r é  s ú  n a  S l ove ns k u 
na te r a z  v š e o b e c n e  uznávané. 
Luc i a  N i c h o l s o n ová  p r ezen t u j e 
náv r h  z áko nne j  no r my,  k to r á  j e 
ko n t r ap r o duk t í v na  a  n e hum án -
na .

Já n  ČE R N Ý

Tip pre Václava Miku
V Š I M L I  S M E  S I

Č O  IN Í  NE P Í Š U

 (Dokončenie z 1. strany) – Po-
hľad na bohaté dejiny Matice slo-
venskej je priamym záväzkom vy-
užiť dejinnú skúsenosť generácií pre 
myšlienkovú zásobáreň moderných 
prístupov v mnohých oblastiach hos-

podárskeho a spoločenského života. 
Napokon v tomto – stať sa zásobár-
ňou myšlienok, myšlienkovým think-
tankom – vychádza MS tak z očaká-
vaní vyslovených ministrom kultúry, 
ako aj z reálnych národných a spo-

S  n i m i  z r u š i l  a j  s l e d ov a n é  n á -
u č n é  a  p o u č n é ,  t e d a  v e r e j n o -
p r á v n e  r e l á c i e ,  k t o r é  s a  v e n o -
v a l i  t o m u  n a j z a u j í m a v e j š i e m u , 
č o  s l ov e n s ké  r e g i ó ny  d o d n e s 
v  b o h a t e j  m i e r e  p o s k y t u j ú .  J e 
t i ež  p o d n e t o m  n a  z a my s l e n i e 
p r e  g e n e r á l n e h o  r i a d i t e ľa ,  č i  by 
n a š a  v e r e j n o p r á v n a  R T V S  n e -
m o h l a  v y s i e l a ť  v e r e j n o p r á v ny 
p r o g r a m ,  a ké s i   „ p u t ov a n i e  p o 
S l ov e n s k u “  v y r á b a n é  m o d e r n o u 
H D  t e c h n o l ó g i o u  a  s  p e r f e k t n o u 
s c e n á r i s t i k o u ,  a k o  a j  s o  z a u j í -
m a v ý m i  a k t é r m i  –  m l a d ý m i ,  p o -
p u l á r ny m i  h e r c a m i .  N i e ,  t o  n i e 
j e  s c i - f i .  Te n t o  p r o g r a m  c e l é 
l e t o  v y s i e l a  k o m e r č n á  t e l ev í -
z i a !  J e  s m u t n é ,  že  j e h o  v ý r o b a 
j e  p l a t e n á  zo  š t á t ny c h  f i n a n c i í , 
t e d a  s ú k r o m n íka  t a k m e r  n i č  ne -
s tá l a .  J e  na oza j  n es k r o m n é  p r o -
s i ť  č i  ž i a da ť,  a by  ob č a n ia  ná š h o 
S l ovens ka  za  p en iaze ,  k to r é  o d -
vá dza jú  š tá tu ,  d o s ta l i  vo  svo j om 
ve r e j n o p r áv n o m m éd iu  ko ne č ne 
a j  t a ké to  p r o g r a my ?

K a r i k a t ú r a :  (a m)
I v a n  B R O Ž Í K

Rokovanie výboru Matice slovenskej.

ločenských potrieb demonopolizá-
cie deštruktívnych liberálnych teórií 
a praxe a stále jestvujúcej absencie 
národne a sociálne orientovaných 
koncepcií a verejného a mediálneho 
diskurzu. 

■ SPOLUPRÁCA S MÉDIAMI
 Preto jedným z cieľom je aj spo-
lupráca s verejnoprávnymi médiami. 
V záujme toho bude Matica inak de-
finovať vedu na svojej pôde. Je na-
príklad zrejmé, že národné slovenské 
dejiny treba napísať zo slovenského 
hľadiska – už aj preto, lebo dejiny majú 
– ako sme sa presvedčili na vlastnom, 
ale aj stredoeurópskom politickom 
vývoji – priamy a rozhodujúci vplyv 
na formovanie politiky a politického 
a spoločenského vedomia. V tom-
to smere však musí Matica vyrie-
šiť akreditácie pracovísk – teda chce 
dosiahnuť, aby jej spoločensko-vedné 
pracoviská mali povinnosť akreditá-
cie.
 Zámery na najbližšie obdobie nie 
sú orientované na izolovaný historizu-

júci postup, ale presne naopak – zá-
ujmom Matice je byť aktívne prítomná 
v tej časti obyvateľstva, ktorá má prob-
lémy s umiestnením na pracovnom 
trhu a s civilizovaným spôsobom ži-
vota. Preto bude vytvárať odbory aj 
medzi rómskym obyvateľstvom – táto 
snaha je motivovaná ako súčasť cel-
kového zápasu o to zachovať tradičné 
hodnoty slovenského vidieka. Je zrej-
mé, že tu je nevyhnutná spolupráca 
s príslušnými komunitami, so samo-
správou a s jej orgánmi, s Národným 
osvetovým centrom, a samozrejme so 
spolkami národnostných menšín. 

■ NOVÉ MOŽNOSTI
 Jednoznačným cieľom Matice slo-
venskej je orientácia na dnešnú realitu 
a na budúcnosť: preto v snahe prime-
ranejšieho využívania kapacít na pro-
spech všetkých občanov uvažuje aj 
o novelizácii zákona o Matici sloven-
skej. Cieľom má byť na jednej strane 
zvýraznenie prepojenia MS ako verej-
noprávnej inštitúcie s orgánmi štátu a 
pevnejší rozpočtový vzťah na kapi-

tolu ministerstva kultúry umožňujúci 
rozvíjanie dlhodobejších zámerov. 
Ide o posilnenie vzťahu k Slovákom 
žijúcim v zahraničí, práve tak ako aj 
mimoriadne prioritnému vzťahu k Slo-
vákom na jazykovo zmiešanom úze-
mí, praktickej pomoci pri vzdelávaní, 
kultúre a spoločenskom uplatnení. 
Prvá bilancia a z toho vyplývajúci de-
väťbodový návrh novelizácie zákona 
o Matici slovenskej istým spôsobom 
uzatvára etapu, v ktorej Matica slo-
venská prišla o značnú časť dôvery 
a o nemalo finančných prostriedkov. 
Jednoznačným cieľom je vytvoriť pre 
Maticu a jej členskú základňu nové 
možnosti.
 Matica slovenská vstupuje na par-
lamentnú pôdu s neskrývanou snahou 
vygumovať spochybňovanie; matičiari 
si nemyslia i, že otázka znie, či potre-
bujeme Maticu, ale naopak, pýta sa 
každého, kto pochybuje. Čaká sa od 
neho odpoveď, prečo ju nepotrebuje, 
aké sú dôvody a argumenty. 

Viac aj na strane 7.
Foto: archív SNN
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Pr o fes o r  Ka r o l  Ro s enbau m b o l 
zna m en i t ý  i m i tá to r.  N a p o d ob -
ň ova l  ká pa  pä ťd es ia t yc h  r okov 
Ka r o la  B ac í l ka  a  neob i š i e l  a n i 
p o s t r a c h  r o kov  s e d em d es i a -
t yc h  –  ve ľ kého  i nk v i z í t o r a  L a -
j o š a .  Rež i m  ma l  vš a d e  svo je 
u š i .  H ne ď  na  d r u hý  d e ň  M i ná -
č a  p oz va l i  na  Ús t r ed ný  v ý b o r 
KSS a  s py tova l i  s a  ho ,  k to  s i  t o 

d ovo l i l  na p o d o b ň ova ť  s ú d r u ha 
Pez lá r a . 

„ N o  č o?  As i  s o m to  b o l  a j  j a . 
A k  c hc e te ,  m ôžem vá m to  zo pa -
kova ť ! “   o d p oveda l  B a ť ko .  Po -
to m s a  na  vec  za bu d l o .  Po d ob -
ne  a ko  s a  za bu d l o  a j  na  c i r kus , 
ku  k to r ému  d o š l o  p r i  k l a d en í 
venc ov  na  N á m es t í  S N P.  V  p r-
vo m r a d e  p r ed  pa r t i zá ns k y m i 
s o c ha m i  J á na  Ku l i c ha  nec hý ba l 
a n i  Pez lá r.  M i ná č  s a  na  ná m es t í 

ob j av i l  c e l kom náhodou .  H ne ď 
s pus t i l  zo s t r a :  „ N o  p oz r i m e  s a , 
zas  j e  t u  ten  a pa r á tn i c k ý  k . . . t .“  
A  L a jo š  s a  da l  na  ú tek .  C hc e l 
to  M i ná č ov i  v r á t i ť  na  z j azd e 
s l ovens k ýc h  s p i s ova te ľov.  Ta m 
vš ak  vš e t ko  p r eb ieha lo  pod ľa 
o k r íd l e n e j  ve t y  b á s n i ka  V la d a 
Re i s e la :  „ M y  s i  t u  t a k to  p ek ne 
p i j eme  a  vonku  zú r i  s o c i a l i z -

mus .“  A  M i ná č  Pez lá r a  p r i v í t a l 
í r e č i to :  „ A ho j ,  t y  k . . . t ! “   L a j o š 
c hc e l  by ť  v t i pný.  V  p r í hovo r e 
k  s p i s ova te ľo m p oveda l  č o s i 
a ko:  „Vá že n í  s ú d r u h ov i a  s p i s o -
va te l i a .  J a  s o m ma l  p o c i t ,  že 
ma  tu  n i k  nep ozná ,  a l e  to  n i e  j e 
p r avda .  N a o pak  p r áve  V lad i mí r 
M i ná č  ma  s p ozna l  a  p r i hovo r i l 
s a  m i  s l ova m i :  A ho j ,  t y  k . . .  t ! “ 
L a j o š ove  d ozna n i e  v y vo la l o 
v š e o b e c nú  ves e l o s ť ,  l eb o  s a 

s á m ko ne č ne  t i t u l ova l  p r í v l as t -
ko m,  s  k to r ým ho  spá ja l a  vä č š i -
na  p r í t om nýc h .

Ke ď  s a  L a jo š  s ťa žova l  na 
na j v y š š íc h  m i es tac h ,  B a ť ko 
z v y ko l  r ea g ova ť  p o  svo j o m: 
„ M ôžu  ma  b oza ť ! “  B o héms k y 
en fa n t  te r r i b l e  M i ná č  b o l  p o -
vs ta l ec ,  p o s la n ec  a  p o r i a d ny 
s p i s ova te ľ  v  j e d n e j  o s o b e .  Vá ž-

nos ť  pož íva l  a j  v  o č i ac h  na j -
v y š š íc h ,  p r e to  s i  m o ho l  d ovo l i ť 
v i ac  a ko  i n í .  S p o lu  s  J á nom S o -
l ov i č o m p o d r ža l  p r o t i  v š em o c -
n ém u L a j o š ov i  a j  d vo j i c u  L+S . 
M i l a n  s  J u l o m u v ied l i  ús p e š né 
p r eds taven ie  p o d ľa  j eho  Vý -
r ob c u  š ťa s t i a .  M ož n o  a j  p r e to 
au to r i  spomínaného  dokumen -
tá r neho  te l ev ízneho  f i l mu  o  M i -
ná č ov i  o s l ov i l i  a j  M i l a na  L as i -
c u .  Š ko d a ,  že  a ko s i  p oza b u d o l 

s p o m enú ť  s p o lu p r á c u  s  B a ť ko m 
na  t om to  d i vá c k y  ús p e š n om 
p r eds taven í . . .  J e  p ozo r u ho d -
né ,  že  p o č as  „ než ne j  r evo lúc i e “ 
b o l  p r e  j e j  p r o ta g on i s tov  t ŕ ň o m 
v  oku  vä č š m i  r eb e lu j úc i  M i ná č 
ako  j eho  úh lavný  nep r i a te ľ , 
h l av ný  i d eo l ó g  Ľu d ov í t  Pez lá r. 

Po te š i l o  ma ,  ke ď  s o m sa 
d o p o č u l ,  že  s a  M i ná č ov  sy n 
V l a d o  r ozh o d o l  z vo l a ť  o tc ov ýc h 
ka m a r á tov,  a by  s i  p o s p o mí -
na l i  na  zá ž i t k y  s  o tc o m.  M ož-
no  s i  n i ek to  spomen ie ,  ako  sa 
na  p o s ed en í  p r i  j ed n e j  z  m n o -
hýc h  S l oves nýc h  j a r í  v  M a r t i ne 
p o kús i l a  B a ť ka  v y to č i ť  j e d na 
ús p e š ná  h e r e č ka .  N o n š a l a n t -
ne  s i  k ľa k l a  p r ed  n ím  na  s tô l 
a  p r i d v i h l a  suk ň u .  B a ť ko  zo d -
v i h o l  t vá r  o d  n e o d mys l i t e ľn e j 
vo d k y  a  p oko j ne  s a  ob r á t i l  na 
sus ed ov :  „ Z l ož te  j u ,  l eb o  s pa d -
ne ! “  A ko  a  k to  j u  z l ož i l ,  t o  s i 
nepamä tá m,  v i em  l en ,  že  V lado 
M i ná č  ďa le j  p o k r a č ova l  vo  svo -
j i c h  mú d r yc h  ú va há c h .   D ú f a m, 
že  s a  p r i  s t r e tnu t í  M i ná č ov ýc h 
ka ma r á tov  v y va l í  a j  r i ava  ža r-
tovnýc h  spom ienok  a  v zn i kne 
ús mevná  k n i ž ka  o  s k ve l o m č l o -
vekov i  a  s p i s ova te ľov i .

Eurozóna už dlhší  čas odolá-
va predstavám o je j  rešt ruk tural i -
zác i i  s t ým, že dôjde k vy lúčeniu 
niek tor ých je j  č lenov z južných re -
giónov. Dôvody na udržanie jed-
notného menového pr iestoru sú 
zjavne len pol i t ické. Preto vzni -
kajú úvahy, k toré hovor ia o užšej 
kooperác i i  t ých krajín,  kde je euro 
spoločným plat id lom. A práve t ie -
to pol i t ické kr i tér iá môžu zúžiť 
počet č lenských štátov. D lhodobo 
je jasné, že sever Európy nebu-
de schopný vyrovnávať rozdie ly 
estakády južných štátov s horšou 
f inančnou disc ip línou. Napr iek 
tomu nemecká kancelárka Ange-
la Merkelová nie je za radikálne 
č i  rozhodné r iešenia a hovorí  o 
dlhej ,  ťažkej  ceste pr i  znížení 
d lhov.

Čo z toho vyplýva pre Sloven-
sko, naznač i l  premiér Rober t  Fico 
pr i  návrhu štátneho rozpočtu na 
budúc i  rok,  keď def ic i t  verejných 
f inanc ií  má konečne k lesnúť pod 
t r i  percentá verejných výdavkov. 
Naša f inančná disc ip lína môže 
by ť tou devízou, k torá nás udrží 
v e l i tnej  skupine štátov p lat iac ich 
eurom. V eurozóne sa zubami -
nechtami budú usi lovať udržať aj 
t ie štáty,  o k tor ých sa už v iac ako 
dobre v ie,  že ich sanác ia bude 
takmer nemožná. Ukázalo sa to už 
vo vy jadreniach bývalého ta l ian-
skeho premiéra.  Si lv io Ber lusconi 
varoval svoj ich krajanov pred vý-
stupom z eurozóny. Taký to krok 
dokonca považuje za „pád histo -
r ického projek tu z jednotenia Eu-
rópy“.

Užšia integrác ia štátov Eu-
rópskej  únie však môže nahradiť 
tento Ber lusconiho pád projek tu 
z jednotenej Európy vyššou kva-
l i tou. Jednoducho sa pol i t icky 
prekr y je potreba odč lenenia inak 
sa ekonomicky a f inančne sprá-
vajúceho severu od prepadl iska 

južných oblast í  Únie.  Grécko, Ta-
l iansko, Španielsko, Por tugalsko 
a aj  Í rsko budú musieť zabojovať, 
aby sa v eurozóne udržal i .

S lovenská pozíc ia v tomto eu-
rópskom zápase má v iacero r izík. 
V pr vom rade je však dôleži té a j 
naše v lastné uvedomenie s i  toho, 
čo sa v lastne deje.

Iná cesta momentálne pre nás 

R a d i č o v e j  c o m i n g  o u t
 Roman MICHELKO

V l a d o  k o n t r a  L a j o š
Peter VALO

Zápasíme o udržanie sa v prvej európskej lige
Stanislav HÁBER

A K O  B O L O ,  Č O  B O L O

neexistuje,  než snaha udržať sa 
v eurozóne za každú cenu. A žela-
nie je matkou skutkov. Podmieňu-
je aj  legis latívne in ic iatívy minis -
t ra práce a soc iálnych vecí Jána 
Richtera,  k tor ý presadi l  zmenu 
odvodov do druhého dôchodcov-
ského pi l iera z deviat ich na štyr i 
percentá aj  v par lamente.  Pomôže 
to verejným f inanc iám, a teda cel -
kovo štátu.

Návrh ministerstva f inanc ií  na 
zrušenie rovnej dane je na spad-
nut ie,  keďže ani  nové dôchodkové 
zmeny nebudú stač iť  na zníženie 
def ic i tu pod t r i  percentá. Ukazu-
je sa, že t r vanie pravicovej ,  dnes 
opozičnej  scény na rovnej  dani 
bola zby točná zanovi tosť.  Ani  iné 
vyspelé štáty nezavádzajú tento 
inšt i tút ,  lebo je jednoducho v pra-
x i  neudržateľný. Di ferenc iác ia da-
ňových pásiem umožňuje sol idár-
ne správanie sa celého systému, 
ak sa zdaňuje v iac tam, kde sa aj 
v iac t vorí.  Vôbec to neznamená, 
že Slovensko st rat í  n iečo zo svo -
je j  pr íťaž l ivost i .  Tá je daná tot iž 
najmä našou lacnou pracovnou 
s i lou.

C o m i n g  o u t  j e  t e r m í n ,  k t o -
r ý  s a  b e ž n e  p o u ž í v a  v  p sy c h o -
l ó g i i .   K t o  p r e j d e  c o m i n g  o u -
t o m ,  z v ä č š a  p r e s t a n e  u t a j ov a ť 
n e j a k ú  s k u t o č n o s ť ,  k t o r ú  z a -
k r ý v a ,  p r e t o ž e  j e  v  j e h o  o ko l í 
ťa ž ko  a kc e p t ov a t e ľ n á ,  a  s  k t o -
r o u  s a  m u s í  a j  s á m  v n ú t o r n e 
v y r ov n a ť . 

N a j č a s t e j š i e  p r e c h á d z a j ú 
c o m i n g  o u t o m  g e j ov i a  č i  l e s by, 
k t o r í /é  p o  d l hý c h  r o ko c h  z a p i e -
r a n i a  s v o j e j  p r i r o d z e n o s t i  ko -
n e č n e  v y j d ú  p r e d  s v o j í m  o ko l í m 
s  p r av d o u  v o n .  To t o  p r i z n a n i e 
s i  p r av d y  o  s e b e  n a  j e d n e j  s t r a -
n e  p ô s o b í  v e ľ m i  u v o ľ ň u j ú c o , 
č l ove k  p r e s t a n e  ž i ť  v  k l a m s t v e , 
n e m u s í  n i č  p r e d s t i e r a ť  a  m u s í 
s i  p o s t u p n e  z v y k n ú ť  n a  s v o -
j u  n ov ú  r o l u  v  s p o l o č n o s t i .  N a 
d r u h e j  s t r a n e ,  c e s t a  n a s p ä ť  j e 

u ž  n e m o ž n á  a  d e t e r m i n u j e  h o 
t o  v  m n o hý c h  ďa l š í c h  r o z h o d -
n u t i a c h  a ,  s a m o z r e j m e ,  ov p l y v -
n í  a j  c e l ý  j e h o  ďa l š í  ž i v o t .  

N i e č o  p o d o b n é  s a  v  t ý c h t o 
d ň o c h  p r i h o d i l o  a j  n a š e j  ex p r e -
m i é r ke  I ve t e  R a d i č ov e j .  P o  r o -
ko c h  v z ťa h u ,  k t o r ý  b o l  ve r e j ný m 
t a j o m s t v o m ,  o f i c i á l n e  p o t v r d i -
l a  s v o j  v z ťa h  s   ex p o r a d c o m , 
k t o r ý  j e  n av y š e  bý v a l ý m  k ň a -
z o m ,  b a  d o ko n c a  r e h o ľ n í ko m . 
N a  j e d n e j  s t r a n e  j u  t á  p r av d a 
o s l o b o d i l a ,  n a  d r u h e j  s t r a n e , 
a  t o  j e  p a r a d ox  p a r a d oxov,  ve -
r e j n é  o z n á m e n i e  s v o j h o  v z ťa -
h u  b o l o  a ko by  s ko o r d i n ov a n é 
s  p r i e s k u m o m  ve r e j n e j  m i e n k y, 
k t o r ý  j u  p a s ov a l  n a  n a j h o r ú c e j -
š i u  k a n d i d á t k u  v  n a d c h á d z a j ú -
c i c h   p r e z i d e n t s k ý c h  v o ľ b á c h . 
J e  o t á z n e ,  č i  t o  b o l a  n á h o d a 

a l e b o  t o  b o l o  s ko o r d i n ov a n é , 
k a ž d o p á d n e  t o  z n a m e n á  ko n i e c 
j e j  r e á l n y m  p r e z i d e n t s k ý m 
a m bí c i á m .  Tr e b a  s i  t o t i ž  u ve -
d o m i ť ,  ž e  R a d i č ove j  p a r t n e r 

M a r i á n  B a l á ž  s í c e  z  p a s t o r á c i e 
o d i š i e l ,  a l e  s t á l e  o s t a l  k ň a z o m 
a  z l o ž i l  a j  ve č n é  s ľu by,  j e  t e d a 
a j  r e h o ľ n í ko m .  J e  p r av d a ,  ž e 
u ž  p r e d  v i a c  a ko  d v o m a  r o k m i 
p o d a l  d o  Va t i k á n u  (S v ä t é m u 
O t c ov i )   ž i a d o s ť  o  z r u š e n i e 
c e l i b á t u  a  a n u l ov a n i e  ve č ný c h 
s ľu b ov,  a l e  d o s i a ľ  k l a d n á  o d p o -
ve ď  n e p r i š l a . 

V  p r a x i  t o  z n a m e n á ,  ž e 
p r e z i d e n t s ké  a m bí c i e  I v e t y 
R a d i č ove j  s ú  t ý m  p o c h ov a n é . 
S l ove n s ko  j e  d n e s   r e l a t í v n e  l i -

b e r á l n a  k r a j i n a ,  k a n d i d á t ke  n a 
p r e z i d e n t a  v o l i č i  v  z á s a d e  t o l e -
r ov a l i  „ t r v a l ý  ko n k u b i n á t “  s  j e j 
p r e d c h á d z a j ú c i m  p r i a t e ľo m , 
a l e  t r v a l é  s ú ž i t i e    s  k a t o l í c -
k y m  k ň a z o m  a  r e h o ľ n í ko m ,  t o 
u ž  j e  c e l ko m  i n é  s ú s t o .  N av y š e , 
z a  t ý c h t o  o ko l n o s t í  by   n e m o h -
l a  k a t o l í c k a  c i r kev  m l č a ť .  U ž 
v  č a s e ,  ke ď  M a r i á n  B a l á ž  o d -
c h á d z a l  z  r á d u ,  b o l i  v y h l á s e n i a 
p r e d s t av i t e ľov  R á d u  m e n š í c h 
b r a t ov  –  f r a n t i š k á n ov  ve ľm i 
r o z p a č i t é .  A  v  p r í p a d e ,  ž e  by 
m a l  by ť  p a r t n e r o m  h l av y  š t á t u , 
c e l á  k a u z a  by  n a b r a l a  ú p l n e  i n é 
r o z m e r y.  N e h ov o r i a c  o  t o m ,  ž e 
Va t i k á n  j e  s u b j e k t  m e d z i n á r o d -
n é h o  p r áv a  a  t a k á t o  s k u t o č n o s ť 
by  m o h l a  v i e s ť  k  r ô z ny m  d i p l o -
m a t i c k ý m  f a u x  p a s .  Č o  j e  v š a k 
n a j p o d s t a t n e j š i e ,  S l ove n s ko 
n e m o ž n o  p o s u d z ov a ť  z  o p t i k y 
B r a t i s l av y.  To ,  č o  by  k a n d i d á -
t ov i  m o ž n o  p r e š l o  v  B r a t i s l a -
ve ,   u ž  n i e  j e   a kc e p t ov a t e ľ n é 
n a  Ky s u c i a c h ,  O r ave ,  S p i š i  č i 
Z e m p l í n e . 

N o  a  n a ko n i e c  j e  t u  e š t e 
j e d n a  o ko l n o s ť .  K a n d i d á t i  n a 
p r e z i d e n t a  b u d ú  p o d  o b r ov -

s k ý m  d r o b n o h ľa d o m ,  m é d i á 
i  r i v a l i  c e l ý  i c h  ž i v o t  –  s ú k r o m -
ný  č i  p r o f e s i j ný  p r e l u s t r u j ú  d o 
p o s l e d n e j  n i t k y.  I ve t a  R a d i č ov á 
ve ľ m i  d o b r e  p o c h o p i l a ,  ž e  p o -
l i t i k a  n i e  j e  ž i a d n a  g e n t l e m a n -
s k á  h r a .  J e j  o p o n e n t i  p o u ž i j ú 
v  s ú b o j i  s  ň o u  a k ý ko ľ ve k  a r g u -
m e n t  a  a k  by  s m e  a j  p r i p u s t i l i , 
ž e  by  t o  s l ove n s k ý m  v o l i č o m 
n e p r e k á ž a l o ,  j e  ve ľ m i  o t á z n e , 
č i  j e  o n a  s a m a  d o s t a t o č n e  p sy -
c h i c k y  o d o l n á ,  a by  d l h é  m e s i a -
c e  o d o l áv a l a  h r u b é m u  a t a k u  n a 
j e j  n a j v n ú t o r n e j š i e  s ú k r o m i e 
a  h l av n e ,  č i  by  j e j  t o  v ô b e c  s t á -
l o  z a  t o . 

 O s o b n e  s i  t e d a  my s l í m ,  ž e 
s a  t a j n i č k a  o ko l o  p r e z i d e n t -
s k ý c h  k a n d i d á t ov  č i a s t o č n e 
v y j a s n i l a  a  j e d e n  z  t o p  k a n d i -
d á t ov  j e  u ž  m i m o  h r y.  To  s a m o -
z r e j m e  z a m i e š a  k a r t y  a  p r i n ú t i 
o s t a t ný c h  a k t é r ov  m e n i ť  s t r a -
t é g i e .  P o  d n e š k u  j e  t e d a  ve ľ m i 
p r av d e p o d o b n é ,  ž e  F i c o  o s t a -
n e  n a ďa l e j  p r e m i é r o m  a  S m e r 
p o s t av í  i n é h o  k a n d i d á t a .  V i a c 
o  t o m  u r č i t e  b u d e m e  ve d i e ť 
t a k t o  o  r o k .  Ta k  s a  n e c h a j m e 
p r e k v a p i ť .

V augus te  s m e  s i  p r i p ome -
nu l i  nedož i té  devä ťd es ia t i ny 
s p i s ova te ľa  V la d i mí r a  M i ná č a . 
O dzne l i  vá ž ne  s l ová  o  s p i s o -
va te ľove j  o s ob n o s t i .  V  te l ev í -
z i i  o d v ys i e l a l i  m eda i l ó n  Po d 
has p r u ns kou  h r u š kou .  Vš e tko 
b o l o  s m r te ľne  vá ž n e ,  a l e  B a ť-
ko ,  a ko  s m e  ho  vo la l i ,  b o l  a j 
s r a n d i s ta .  N a j v ýs t i ž n e j š i e  h o 
c ha r a k te r i zova l  Š te fa n  M o -
r avč ík :  „ S a d o l  s i  p o d  s l i v ku 
a  r ozp r áva l  a ko  b o h .  B o l  t o 
mys l i t e ľ ,  a k ýc h  j e  má l o .  To , 
č o  ved e l  a  za ž i l ,  r ozdáva l  r á d 
a  c e l kom nez i š tne .  Ke ď  i š l o 
o  ka ma r á ta  a l eb o  o  vec ,  ved e l 
p o s la ť  d o  r i t i  a j  ve ľ kéh o  i nk v i -
z í to r a  L a j o š a  Pez lá r a .“

V  s ed em d es ia t yc h  r o ko c h 
M i ná č a  z vo l i l i  za  p r eds e -
d u  M a t i c e  s l ovens ke j .  S p o lu 
s  p o l i t i c k y  nes p o ľa h l i v ý m i  ma -
t i č i a r m i  s a  a j  o n  d o s ta l  p o d 
s ta r o s t l i v ý  d o h ľa d  v l á d nyc h 
i d e o l ó g ov.  I d e o l o g i c k ý  ta j o m -
n ík  Pez lá r  pa t r i l  m edz i  na jzú -
r i ve j š í c h .  Augus t í n  M a ťovč í k 
s p omína l ,  a ko   B a ť ko  s  ma t i -
č i a r m i  r o kova l i  kd es i  na  c ha te . 

K O M E N T Á R
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Lykožrútom sa kalamitné drevo máli, ničia celý národný park

V národnej  pamät i  t reba uchova ť  vše tko dobré

V minulom režime pozitívne 
spomenúť prvú Slovenskú repub-
liku  (1939 – 1945) znamenalo ko-
ledovať si o väzenie, v lepšom prí-
pade o kádrový postih. Ak sa toto 
obdobie spomenulo, tak iba ako 
klérofašistický slovenský štát, 
prípadne vojnový alebo takzvaný. 
Naopak, vyzdvihovanie Sloven-
ského národného povstania bolo 
povinnosťou, ktorá mu nekritic-
kým zveličovaním a jednostran-
ným prístupom medzi obyvateľmi 
urobila skôr medvediu službu. 

Pozitívne, prípadne negatívne 
skúsenosti tých, čo toto obdobie a 
jeho deje prežili na vlastnej koži – 
pravda o ňom – sa šírili skôr ústnym 
podaním. Už na novembrových ná-
mestiach v roku 1989 sa objavovali 
slovenské zástavy a prvé nesmelé 
návrhy na prehodnotenie prvej Slo-
venskej republiky. Dodnes sa hlás-
nici historickej objektivity nedoč-
kali, aj keď masmédiá upustili od 
označenia klérofašistický, vojnový, 
aj takzvaný. Objavil sa však nový 
fenomén –Slovenský štát začali pí-
sať s malým písmenom s. Neviem 
si to gramaticky odvodiť, azda nám 
to vysvetlí jazykovedný ústav. I keď 
máme demokraciu a cenzúra bola 
zrušená, vyjadrenie bežného ob-
čana pri spomenutí tohto obdobia 
našich dejín je stále sprevádzané 
strachom a stíšeným hlasom.

Ale aj tak sa mnohí, ktorí sú 
ihneď označovaní za klérofašistov 
a nacionalistov,  dožadujú objektív-
neho, historického, vedeckého zhod-
notenia prvej Slovenskej republiky 
bez predsudkov. Privítali by besedu 
vo verejnoprávnom rozhlase, prí-
padne v televízii, kde by besedovali 
odborníci z oboch táborov aj s mož-
nosťou vyjadrenia sa poslucháčov. 
V súčasnosti sa preferuje Oral his-
tory, ale treba sa poponáhľať, lebo 
priami svedkovia spomínanej doby 
už vymierajú... 

Samozrejme, k tejto problema-
tike patrí aj osobnosť prezidenta pr-
vej Slovenskej republiky Dr. Jozefa 
Tisa, ktorý si podával ruky s Hitle-
rom. Práve tak ako často zvelebo-
vaní funkcionári obdobia budovania 
socializmu so Stalinom. A ďalší sa 
objímali s Brežnevom. 

Takže, na pomyselnú váhu tre-
ba položiť klady aj zápory, aj všetko 
ostatné, čo s tým súvisí. Niektorí 
funkcionári prvej Slovenskej repub-
liky sa určite tiež obohacovali – tak 
ako tí dnešní. Korupcia bola aj bude, 
ale je potrebné zmerať jej silu a do-
sah s tou dnešnou. Je ako burina, 
ktorú vytrháte, no semienka, ktoré 
zapustila, znova a znova vyrastajú.   

Prezident Tiso sa  často 
označuje za vojnového zločinca. 
Konečne by nám naša slobodná 
a demokratická tlač mohla o tom 
uverejniť nezvratný dôkaz, ako sa 
hovorí čierne na bielom. Prezident 
Tiso sa často spomína v súvislosti 
s prokurátorom Antonom Rašlom. 
Ten sa svojím postojom pravoverné-
ho komunistu a nadprácou v proce-
se s prezidentom prvej Slovenskej 
republiky pričinil o jeho potupnú 
smrť. Nadprácu vykonával aj v ďal-
ším procesoch z päťdesiatych rokov, 
najmä keď sa odvolal po vynesení 
rozsudku nad členmi Bielej légie, 
a tým dosiahol, že pôvodný rozsu-
dok nad mladými študentmi bol zme-
nený na popravy. A tento zločinec 
nebol po roku 1989 vôbec súdený, 
jeho obete si médiách mohli vypočuť 
jeho arogantné vyjadrenia, že konal 
len v rámci platných zákonov – ale 
aj na rozkaz! Presne to isté hovorí 
aj vojnový zločinec László Czatáry, 
ktorý azda bude súdený tak ako čes-
ká prokurátorka z procesu s Miladou 
Horákovou.

Margita KÁNIKOVÁ

Hľaďme na dejiny
bez predsudkov

Prokuratúra obvinila bývalých ministrov za škody v chránených tatranských dolinách 

Vladimír Mináč je neoddeliteľne spojený s dejinami Matice slovenskej

Jozef HAJSTER - Foto: archív

Tohtoročné letné horúčavy akoby ešte vystupňovala nemenej horúca informácia o tom, že prokuratúra vzniesla obvinenie proti bývalým ministrom životného 
prostredia Lászlóovi Miklósovi (SMK) a Jaroslavovi Izákovi (SNS). Podľa nej ohrozili a poškodili životné prostredie v súvislosti so známym problémom rozmno-
ženia lykožrúta po veternej kalamite v roku 2004 v tatranskej Kôprovej a Tichej doline. J. Izáka okrem toho obvinila aj z marenia úlohy verejným činiteľom. 

N a  p ô d e  M a t i c e  s l o v e n s k e j  s i  p r i p o m e n u l i  p r e d s e d u  t e j t o  i n š t i t ú c i e  z  r o ko v  19 74  –  19 9 0 ;  ko n a l i  s a  t u  m a t i č n é  s p o m i e n ko v é 
o s l a v y  n e d o ž i t ýc h  d e v ä ťd e s i a t i n  v ý z n a m n é h o  S l o v á k a  V l a d i m í r a  M i n á č a .  M i n i s t e r s t vo  k u l t ú r y  S R ,  S p o l o č n o s ť  A .  D u b č e k a 
a  Z v ä z  p r o t i f a š i s t i c k ýc h  b o j o v n í ko v  z o r g a n i z o v a l i  s p o m i e n ko v ú  v ý s t a v u .

Na prokuratúre sa tak po rokoch 
váhania a sporov uzniesli, že býva-
lí ministri životného prostredia mali 
rozmnožovanie lykožrútov zastaviť 
povolením výrubu padnutých stro-
mov. Výsledkom sú nemalé ostrovy 
vyschnutých smrekov aj v iných čas-
tiach Vysokých Tatier, ktoré sa na-
vyše z roka na rok zväčšujú. Podľa 
niektorých údajov je vraj už takto 
poškodených 70 tisíc hektárov lesa, 
podľa iných 11 tisíc a prokuratúra tvr-
dí, že škoda spôsobená lykožrútom 
sa už vyšplhala na 13 miliónov eur. 

■ LYKOŽRÚTOVÁ KALAMITA
V Tatranskom národnom parku sa 

už nehovorí o veternej, ale o lykožrút-
ovej kalamite. Kde a kedy sa tieto 
expanzívne škodce lesa zastavia, 
dnes nevie nikto povedať. Nemožno 
preto vylúčiť, či sa nestane to naj-
horšie a lykožrúty nakoniec nezničia, 
keď nie všetky, tak podstatnú časť 
tatranských smrekových porastov. 
Vzhľadom na celkovo zhoršujúci sa 
stav smrekových lesov je dobré, že 
sa o tento vážny problém opäť začala 
zaujímať široká verejnosť. 

Rozseknúť tento spor nebude 
pre súd ľahké. Lesníci a prokuratúra 
tvrdia, že v rukách majú tromf v po-
dobe klauzuly o krajnej núdzi, ktorá 
je podľa dozorujúceho prokurátora 
Ladislava Hannikera nad zákonom 
o ochrane prírody. Súdny verdikt tak 
rozhodne nielen o tom, či sú bývalí 
ministri v dvoch vládnych kabinetoch 
vinní, ale pôjde aj o verdikt so šir-
ším dosahom, lebo kauzu sprevádza 
dlhoročná ostrá polemika lesníkov a 
ochranárov. Bude to precedens, ktorý 
určí, ako v takýchto prípadoch postu-
povať v budúcnosti.

Proti ťažbe dreva sa postavila aj 
Európska únia a pred niekoľkými týž-
dňami s takýmto postupom súhlasil aj 
Krajský súd v Žiline. Bývalí ministri 
životného prostredia, aj ten súčasný 
– Peter Žiga, si spolu s ochranármi 
myslia, že zákaz výrubu poškodených 
stromov bol namieste. Prokuratúra pri 
vznesení obvinenia vychádzala zo 
znaleckého posudku Národného les-
níckeho centra, ktoré zastáva názor, 
že ťažiť sa malo. V prípade lesníckeho 
pracoviska je takýto záver očakávaný. 
Ochranári sú samozrejme nahnevaní, 
že neboli vypočutí aj oni, prípadne 
príslušní vedeckí pracovníci ani zna-
lecké pracoviská v odbore ochrany 
prírody, pretože zvolenské lesníc-
ke centrum takým nie je. Prokurátor 
L. Hanniker na adresu ochranárov 
uviedol, že „ich názor je len ich ná-
zorom“, lebo nemajú v rukách nijaké 
exaktné fakty, ktorými by mohli svoje 
názory a postoje doložiť. Ale výhonky 
nových listnáčov sú tiež argument, 
ktorý názor ochranárov o samoobno-
ve lesa potvrdzuje. 

Požieranie smrekov lykožrútmi 

vo Vysokých Tatrách nastoľuje viac 
otázok, s akými sme doteraz neboli 
niekoľko generácií konfrontovaní. Veď 
ide o existenciu aj o bezprecedentný 
zásah do národného prírodného par-
ku .

 
■ SKAZONOSNÉ OTÁZNIKY 

Domnievam sa, že nad zákonom 
o ochrane prírody aj nad klauzulou 
o krajnej núdzi je ešte vyšší princíp 
spočívajúci v odpovedi na otázku, čo 
je a aká by mala byť rezervácia s naj-
vyšším piatym stupňom ochrany. To 
je však otázka nielen pre prokuratúru, 
súd, ochranárov a lesníkov, ale širšie, 
pre celé Slovensko. 

Pravda je taká, že v Tatranskom 
národnom parku  je zatiaľ viac vidieť 
skazu, ktorú možno aj finančne vy-
čísliť. Ďalšou otázkou, na ktorú bude 
musieť súd odpovedať, je, či cena za 
„prirodzený vývoj“ nie je privysoká 
a či samoobnova postihnutého lesa 
„prirodzenou cestou“ je riešením ná-
sledkov veternej kalamity. Nejde ani 
tak o Kôprovú, Tichú či Javorovú do-
linu, ale o to, že lykožrúty sa rozšírili 
aj mimo nich a Vysoké Tatry sa stali 
až príliš veľkým a zrejme aj drahým la-
boratóriom prirodzeného vývoja. Toto 
všetko by zrejme malo byť predmetom 
širšej diskusie aj za účasti širokej ve-
rejnosti, pretože Vysoké Tatry vzhľa-
dom na svoj význam pre Slovensko 
nepatria len lesníkom a ochranárom či 
biznisu. Ochrane prírody vo Vysokých 
Tatrách treba venovať zvýšenú pozor-
nosť aj vzhľadom na rastúcu snahu 
o ich väčšie komerčné využitie. Preto 
problémom nie sú len následky veter-
nej smršte z roku 2004, ale aj ich nová 
zonácia. 

 „Mináčovskú“ Akadémiu v Joze-
fínskej knižnici pripravil Dom Matice 
slovenskej v Bratislave. Niesla  sa 
v znamení „uchovať národné deji-
ny bez prikrášľovania a mytológie, 
uchovať pohyb slovenskej myšlienky“. 
Zdôraznila to poetka Dana Podracká 
z Literárno-informačného centra. Au-
torka sa dlhodobo venovala esejistike 
a literárnym dialógom s autorom.

■ LEN JEDEN KABÁT
 „V národnej pamäti sa musí ucho-
vať všetko to dobré, ale aj podlé, čo 
sme prežili, inak sa nedajú pochopiť, 
a ani V. Mináč sa nedá pochopiť, len 
keď my do hĺbky pochopíme hanbu, 
do ktorej ich a nás vrhol klérofašistic-
ký režim – a tak pochopíme veľkosť aj 
tých, čo proti nemu povstali,“ uviedla 
poetka. Vydala osobné svedectvo 
o tom, ako jej V. Mináč opísal príčiny 

udalosti, kvôli ktorej sa stal väzňom 
v Mauthausene a v Dachau a nepísal 
o tom, lebo sa nechcel opäť ponoriť do 
tej hrôzy. D. Podracká povedala: „Nosil 

košeľu zo žihľavy, ale len jeden kabát. 
Mináčov odkaz sa nám prihovára stále 
aj tým, že to bol celistvý, nenalomený 
– a tým je príbeh tohto muža v sloven-
ských dejinách ojedinelý – nikdy sa 
nevzdal svojej pravdy. 

■ BOJ ZA PRAVDU
 Akadémiou sa nieslo ako motto 
Mináčovo poznanie, že slovenský štát 
vznikol z národného jazyka a kultúry 
a nie naopak. A práve pri tom všet-
kom, čo slovenský jazyk a kultúru 
previedlo cez nebezpečenstvá až po 
vznik štátu, bola neoddeliteľne Matica 
slovenská prítomná.
 Autor ojedinelej encyklopedic-
kej Slovenskej vlastivedy Drahoslav 
Machala pripomenul Mináča najmä 
ako polemika – jeho odkaz  je: spor 
je presadzovaním pravdy, kto neboju-
je za pravdu, stráca  ju. A pokiaľ ide 
o slovenský jazyk – zápas oň je vždy 
politickým zápasom – a to aj v dneš-
nom slovenskom štáte. 
 Vedecký tajomník Matice slo-
venskej Imrich Sedlák vydal cenné 
svedectvo o Mináčovskom období na 
čele Matice slovenskej v období tvr-
dej, osobitne voči Matici bezohľadnej 
normalizácii, ktorá Martin pripravila 

o najschopnejších matičiarov. Sve-
dectvo I. Sedláka je knižne prístupné 
v práci Päťdesiat rokov v slovenskom 
národnom živote. Z nej autor uvádzal: 
„Mináč bol výnimočný, nikdy nebol 
dogmatický, nikdy nebol za bezbre-
hý vzťah k sovietom, vedel rozoznať 
hodnoty a pseudohodnoty, nemal rád 
kamuflovanie a neznášal nečestnosť. 
Mináčove pôsobenie v Matici bolo 
nádejou na lepšie časy, V. Mináč má 
trvalú hodnotu a čestné miesto v deji-
nách Matice slovenskej, patrí v plnom 
rozsahu do dejín Matice slovenskej.“ 

■ POZORUHODNÝ POHĽAD
 Pozoruhodným pohľadom na 
osobnosť V. Mináča prispel Roman 
Michelko z politologického odboru 
MS hľadaním odpovede na otázku, 
či V. Mináč bol politikom: nie nebol, 
bol intelektuálom a rebelom. Už jeho 
účasť v Slovenskom národnom po-
vstaní bola aktom, ktorý ho determi-
noval až do konca života. Martinské 
pôsobenie hodnotil ako odsunutie 
Mináča, príslušníka vtedajších vr-
cholných orgánov, do akéhosi exilu, 
lenže V. Mináč dokázal tam zvýšiť 
vplyv a zástoj Matice. V roku 1987 sa 
zastal – a priamo – kritikov pomerov 
z publikácie Bratislava nahlas, proti 
ktorej režim a jeho propaganda bro-
jili. Národne a sociálne cítiaca mladá 
generácia dnes silne pociťuje ab-
senciu takého brilantného mysliteľa, 
autora, komentátora dejov. Mináčov 
odchod z Matice po roku 1989 nebol 

ani dôstojný a ani spravodlivý, konšta-
toval R. Michelko. „Doba ukázala, že 
taká osobnosť s vplyvom na národno-
emancipačný proces dnes nie je.“ 
 Prítomní osobitne ocenili účasť 
syna a vnučky Vladimíra Mináča. 
Šéfredaktor Slovenských pohľadov 
Bystrík Šikula pripomenul pôsobenie 
V. Mináča pri prelamovaní ideologic-
kej cenzúry pri vydávaní hodnotnej 
slovenskej literatúry. Osobitne zaujal 
P. Dinka, ktorý pripomenul pozvanie 
V. Mináča do Vatikánu od vtedy tam 
pôsobiaceho kardinála Tomku. Pozva-
nie znelo pre „najväčšieho slovenské-
ho mysliteľa súčasnosti“ a súviselo aj 
s tým, že v historicky prvom vystúpe-
ní predstaviteľa cirkvi v slovenskom 
parlamente kardinál Tomko citoval 
V. Mináča. Bývalý riaditeľ Ekonomickej 
knižnice Boris Prochazka uviedol zá-
sluhy V. Mináča o konanie svetového 
kongresu knihovníkov na Slovensku.
 Predseda Matice slovenskej Ma-
rián Tkáč vo vystúpení zdôraznil, že Ma-
tica ako vlastenecká a nadstraníc-
ka inštitúcia hľadá a upevňuje svoje 
korene, a hľadá a obhajuje osobnosti 
zakorenené v slovenských dejinách. 
Spomenul aj ďalšie dôležité aktivi-
ty v roku 2013. Jednou z nich bude 
dvestoročnica – výročie úmrtia prvé-
ho kodifikátora spisovnej slovenčiny 
Antona Bernoláka. 

Dušan D. KERNÝ - Foto: archív
V. Mináčovi sa budeme venovať aj 

v ďalších vydaniach SNN. 

L E T O P I S Y

Škodca, ktorý ničí slovenské lesy.
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Legisla t íva nemá by ť  pre toho,  k to  sedí  vo v láde

Š t á t  z a č í n a  š e t r i ť  u ž  a j  n a  s e b e  s a m o m

 
Od jednej  š tátnej  zdravot -

ne j  poisťovne si  súčasná vláda 
sľubuje z lepšenie zdravotne j 
s tarost l ivost i  a  e fek t ívne jš ie 
v yužívanie vere jných zdrojov, 
určených na uhrádzanie nákla -
dov zdravotne j  s tarost l ivost i . 
Je j  zámer sa ,  pochopi teľne ,  ne -
st re táva s nadšením predstavi -
teľov súkromných zdravotných 
poisťovní  ani   n iek tor ých opo -
z ičných pol i t ikov. 

Pod ľa predsedníčky Združe -
n ia  zdravotných po is ťovní  (ZZP), 
rozumej  po is ťovní  Dôvera a Union, 
k toré  sú jeho jed inými  č len -
mi ,  K .  Kafkovej ,  „ ide o bezpre -
cedentný ú tok na is to ty  radových 
občanov “ .  An i  pod ľa expredsedu 
výboru NR SR pre zdravotníc t vo 
V.  Novotného jedna zdravotná 
po is ťovňa nepr ines ie k va l i tne jš iu 
a dos tupnejš iu  zdravotnú s ta -
ros t l i vosť.  , ,Vyp lácať  ma j i te ľov 
súkromných po is ťovní  z  peňazí 
občanov odmietam,“  dodáva pán 
pos lanec na margo úvah o mož-
nom odkúpení  súkromných zdra -
vo tných po is ťovní  š tá tom.

Pos to j  šéfky  ZZP je  pocho -
p i te ľný,  veď vy t vorením jednej 
š tá tne j  zdravotne j  po is ťovne pr í -
du súkromné po is ťovne o nemalé 
z isky,  k toré  nevy tvára jú  v las tným 
pr i č inením,  a le  ma jú ich garanto -
vané zákonom. Vy tvára jú s i  i ch 
od roku 20 04 z vere jných zdro -
jov,  k toré  sa kumulu jú  výberom 
pois tného,  presnejš ie  zákonom 
s tanovených pov inných  zdravot-
ných odvodov od ekonomicky ak-
t ívnych občanov (za neak tívnych 
odvody odvádza š tá t).  Po is ťovne 
z  peňazí ,  k toré im padnú do lona 
bez toho,  žeby poh l i  prs tom, na j -
pr v   v  zmys le la t inského pr ís lov ia 
pr imo mih i ,  demum t ib i  (na jpr v 
mne,  po tom tebe)  odkro ja  pre 
svo je potreby (prevádzkové ná -
k lady p lus z isk),  a  zvyšok  ide na 
úhradu zdravotne j  s taros t l i vos t i . 
No z isk zdravotných po is ťovní 
n ie  je  zaka lku lovaný do výšky 
zdravotných odvodov,  takže ide 
na úkor  zdravotne j  s ta ros t l i vos -
t i .  Tá je  zákonom def inovaná ako 
š tandardná,  lebo dodnes n ie  je 
zákonom def inovaná nadš tan -
dardná s taros t l i vos ť.  A j  v  tomto 
kontex te vyzn ieva podn ikan ie  súk-
romných zdravotných po is ťovní 
na s lovenský spôsob ( t .  j .  z  ve -
re jných zdro jov)  ako nepodarený 
žar t .  V zdravo fungujúcom sys -
téme súkromné po is ťovne pod -
n ika jú  v  zdravotnom pr ipo is tení 
a  v  posky tovaní  nadš tandardnej 
s ta ros t l i vos t i ,  k to rú s i  k l ien t i 
p la t ia   dobrovo ľne z  v las tného 
vrecka.  S pov innými  zdravotnými 
odvodmi ,  k to ré sú v  sku točnost i 
zdravotnou daňou,  k torú vyrubuje 
š tá t ,  by mal  nak ladať  len š tá t .  A j 
preto sú úvahy o jednej  zdravot-
ne j  po is ťovni  namies te.

                                                                                                                    
O to BALOGH

Pr imo mihi ,
demum t ib i

Zamestnanci zmeny v Zákonníku práce vítajú, zamestnávatelia ich odmietajú

Desiatkam úradov zvoní umieračik – občan už nebude blúdiť v byrokratickom labyrinte 

Martin MITOŠINKA – Karikatúra: Peter GOSSÁNYI

Ivan BROŽÍK – Ilustrácia: reformnavlada.sk

Zákonník práce čakajú opäť zmeny. Nová vláda zo svojej ľavicovej podstaty ani nemôže akceptovať tie 
úpravy, ktoré sa prijali za ministrovania Jozefa Mihála a vstúpili do platnosti ani nie pred rokom. Minister-
stvo pod vedením nového šéfa rezortu Jána Richtera pripravilo úpravy, ktoré prechádzajú pripomienkovým 
konaním a po prerokovaní v parlamente na jeseň mohli by sa dostať do praxe od januára budúceho roka. 

„Vláda Slovenskej republiky je presvedčená, že štát je veľmi drahý a pomerne neefektívny,“ vyhlásil premiér Robert Fico po rokovaní vlády o reforme 
verejnej správy. Cieľom tejto reformy spolu s bojom proti daňovým únikom a efektívnym čerpaním eurofondov je pozitívny vplyv na štátny rozpočet. 

vidí na období svojho ministerského pô-
sobenia samé pozitíva. Na svojom blogu 
napríklad dal do súvisu s lepšími podmi-
enkami vďaka jeho novele aj fakt, že au-
tomobilky na Slovensku „masívne rozši-
rujú výrobu, spúšťajú produkciu nových 
modelov a vytvárajú tisíce nových pra-
covných miest“. Veď hej, ale tieto nové 
modely, ich výroba, boli predsa ohlásené 
a lobované oveľa skôr; to so Zákonníkom 
práce a s jeho úpravami predsa nesúvisí. 

Na to, že novela nemala priamy 
vplyv na zamestnanosť, upozornil aj 
štátny tajomník ministerstva práce Bra-
ňo Ondruš, podľa ktorého nové miesta 
ani nevytvára, ani tie existujúce nebráni. 
Posledná novelizácia bola robená trochu 
„na divoko“. Niežeby vtedajší minister  
Mihál či zamestnávatelia nevedeli, čo 
chcú, skôr komunikácia a konzultácie 
s odborármi boli také „nasilu“. Aj tak veľ-
mi do výsledného diela hovoriť nemohli... 

Komunikácia bola poznačená aj an-
gažovanou presvedčivosťou premiérky 
Ivety Radičovej, ktorá to spočiatku „hra-
la“ neutrálne, neskôr priamo obviňovala 
odborárov a zastávala sa zamestnáva-
teľov. V niektorých bodoch sa Zákonník 
práce vracia na úroveň reformy z dielne 
ministerky Tomanovej. Ján Richter však 
chce tie veci z dielne predchádzajúcej 
koaličnej vlády, ktoré sa „osvedčili“, po-
nechať v platnosti naďalej. Minimálnym 
cieľom rezortu práce bude podľa neho 
udržanie životnej úrovne občanov v na-

sledujúcich dvoch rokoch a jej následné 
zvyšovanie.

Vzhľadom na časté zmeny v ta-
kom kľúčovom zákone, ktorý má chrániť 
pracujúcich, však už dlhodobo rezonu-
je otázka, či by politici neboli natoľko 
ústretoví  a  konsenzuálne sa nemohli 
dohodnúť na oboch stranách politického 
spektra, aby zmeny v ZP neboli na pro-
grame každý rok, resp. každé volebné 
obdobie. Groteskne potom vyznievajú 
ešte stále sa opakujúce inzeráty rôznych 
konzultantov, ktorí ponúkajú školenia 
na Mihálovu novelu, pričom je jasné, že 
bude musieť aj tak dôjsť k ďalšej „rekva-
lifi kácii“.

■ ČO PRINESÚ ZMENY
●  Pri prepustení zamestnanca by 

sa mal obnoviť súbeh výpovednej lehoty 
a odstupného. Zamestnávateľ má mať 
povinnosť poskytnúť zamestnancovi 
odstupné nielen pri skončení pracovné-
ho pomeru dohodou, ale aj pri výpovedi 
z organizačných a zo zdravotných dôvo-
dov.  

● Výška odstupného má závisieť od 
počtu odpracovaných rokov. Zamestna-
nec, ktorého pracovný pomer trval viac 
ako jeden rok a menej ako päť rokov, 
má mať v prípade výpovede nárok na 
odstupné vo výške priemerného me-
sačného zárobku a aj na dvojmesačnú 
výpovednú lehotu. Ak pracovný pomer 
zamestnanca trval viac ako päť rokov, 

bude mať tento zamestnanec pri výpo-
vedi popri odstupnom nárok aj na troj-
mesačnú výpovednú lehotu. Pri trvaní 
pracovného pomeru viac ako päť rokov 
a menej ako desať rokov má vzniknúť 
nárok na odstupné vo výške dvoch prie-
merných zárobkov a odstupné na úrovni 
troch priemerných miezd má patriť za-
mestnancovi, ktorého pracovný pomer 
trval viac ako desať rokov. 

●  Zmeny by mali nastať aj pri reťa-
zení pracovných pomerov uzatvorených 
na určitý čas. Kým v súčasnosti možno 
pracovný pomer na uzatvorený určitý 
čas dohodnúť najdlhšie na tri roky a mož-
no ho predĺžiť alebo opätovne dohodnúť 
v rámci troch rokov najviac trikrát, po 
novom by malo byť možné takýto pra-
covný pomer dohodnúť najdlhšie na 
dva roky. Zamestnávateľ ho pritom bude 
môcť predĺžiť alebo opätovne dohodnúť 
v rámci dvoch rokov najviac dvakrát. Tie-
to obmedzenia sa pritom majú vzťahovať 
aj na zamestnávanie agentúrou dočas-
ného zamestnávania. 

●  Ministerstvo navrhuje znížiť roz-
sah práce, ktorú môže nariadiť zamest-
návateľ zamestnancovi, zo súčasných 
najviac 150 hodín na najviac 100 hodín 
ročne. Zo Zákonníka práce sa má tiež 
vypustiť ustanovenie o tom, že vedúci 
zamestnanec môže vykonať prácu nad-
čas najviac v rozsahu 550 hodín v ka-
lendárnom roku, ak súhlasil s rozsahom 
pracovného času.

Napr iek niek tor ým z lepše-
niam v minulom období  sú  ob -
čania pr i  vybavovaní  zálež i tost í  
na úradoch stále vystavení rôz-
nym formám st resu z byrokra-
t ických postupov.  Pr ipravujú sa 
preto rozsiahle systémové zmeny 
v štátnej  správe. T ie sú nevyhnut-
né najmä  vzhľadom na súčas-
né verejné f inanc ie.  Musia však 
ísť  ruka v ruke s efek tívnosťou, 
modernizác iou a elek tronizác iou 
úradov. To je podstatou v ládne-
ho programu ESO – Efek tívna, 
Spoľahl ivá a Otvorená štátna 
správa. Pre občanov by už len 
samotná e lek tronizác ia,  k torú by 
mal i  hradiť  najmä európske fondy, 
znamenala okrem iného aj  to,  že 
štát  bude dok lad od občana pý tať 
iba raz.  Zr iadiť  sa má aj  te lefonic -
ké centrum pre občanov, kde sa 
dozvedia všetko potrebné. 

■ NA JEDNOM MIESTE
Základným pr incípom nových 

opat rení  a novej  š t ruk túr y vere j -
ne j  správy bude prav id lo  „všetko 
v jednom, jedno všade“.  Občan s i 
bude môcť akúkoľvek svoju vec 
vybav i ť  na jednom mieste a zá -
roveň na k toromkoľvek mieste.  
Vy t vor í  sa jednotná s ieť  – Cen-
t rum vere jne j  správy,  k torá bude 
voč i  občanov i  predstavovať jeden 
inšt i tú t  zastupujúc i  š tát .  Všet-
ky úrady v  lokal i te  pr ís lušného 
cent ra budú pôsobi ť  v  jednom, 
pr ípadne v  min imálnom poč te 
objek tov.  V súv is lost i  s  t ým bude 
pot rebné mys l ieť  na prepojenosť 
informačných systémov.   Po re -
forme vere jne j  správy s názvom 

ESO by vybavovanie na úrad-
och malo každého občana stáť  o 
po lov icu menej  peňazí  a j  času. 
Šet r i ť  by však nemal  len občan, 
a le  zásadným spôsobom aj  š tát . 
M in is terst vo vnút ra vypočíta lo, 
že do roku 2016 by sa malo na 
š tátnej  správe ušet r i ť  700 mi l ió -
nov eur.

■ ČO SA BUDE MENIŤ
Podstatou reformy je reduk-

c ia 613 úradov miestnej  š tátnej 
správy na 79 okresných úradov. 
„T ieto okresné úrady budú po -
kr ý vať ce lú miestnu š tátnu sprá -
vu,  k torá je  dnes real izovaná 

na území obvodu a lebo okresu 
v iacer ými miestnymi š tátnymi 
orgánmi.  Preto dô jde k zrušeniu 
špec ia l izovanej  š tátne j  správy a j 
na miestnej  úrovni  a všetky t ieto 
orgány budú skoncent rované pod 
okresný úrad,“  v ysvet l i l  p remiér 
Fico.  Zároveň by malo vzniknúť 

osem kra jských organizác ií ,  k to -
ré sa budú starať  o fungovanie 
všetkých š tátnych úradov v k ra j i . 
Ut vor i ť  by sa mal i  a j  kontak tné 
cent rá pre občanov,  v  k tor ých vy-
bav ia všetko,  čo sa t ýka š tátnej 
správy.  Zároveň by už ľud ia ne -
musel i  cestovať  na úrad v mieste 
svo jho t r va lého poby tu,  a le budú 
sa môcť obrát i ť  na kontak tné 
cent rum kdekoľvek na S lovensku. 

Min is ter  vnút ra Rober t  Kal i -
ňák t v rdí,  že nejde o ž iadny ex-
per iment ,  a le zák lady pre ESO 
vznik l i  už počas pr ve j  v lády Ro -
ber ta F ica.  Oveľa zásadnejš ia 
bude druhá fáza ce le j  reformy,  o 

k tore j  sa ešte len bude rokovať. 
V nej  by sa mal i  spo j i ť  š tátne 
úrady s n iek tor ými  úradmi,  k to -
ré v súčasnost i  pat r ia  pod obce 
a mestá.  Audi t  fungovania š tát -
nej  správy,  k tor ý by mal  do te j to 
otázky pr in iesť  v iac svet la ,  bude 
hotový až v jún i  2013.  

■ TERMÍNY SÚ DANÉ
Št átne  ú rady  by  ma l i  pod ľa 

nového mode lu  f ungovať  od 
1.  j anuára  2014.  Všetk y  zásadné 
zmeny  by  sa  ma l i  ud ia ť  do  konc a 
súč asného  vo lebného  obdob ia . 
Re fo r ma sa  má komp le tne  ukon -
č i ť  v  roku  2020.  Pr v ý  k rokom 
bo lo  z r ušen ie  k ra jsk ých  ú radov 
špec ia l i zovane j  š t á tne j  sp rá -
v y,  k to ré  na  svo jom pos lednom 
rokovaní  schvá l i l a  v láda.  O d 
1.  j anuára  2013 by  ma l i  i ch 
kompetenc ie  p re js ť  pod  obvod -
né  ú rady  v  s íd le  k ra ja .  Ma je tok 
š t á tu  v  sp ráve  t ýchto  ú radov  sa 
z ver í  do  sp ráv y  m in is te r s t va  vn -
ú t ra .  Podobne sa  min is te r s t vu 
vnú t ra  z ver u je  a j  pe r soná lna  pô -
sobnosť  vo  v z ťahu  k  zamestnan -
c om t ýchto  ú radov.  Z  c e lkového 
poč tu  š t á tnych  ú radníkov,  k to r ý 
p rev yšu je  162  t i s íc ,  by  o  p rácu 
v  rámc i  p r ve j  e t apy  p ro jek tu 
ESO ma lo  p r ís ť  „ l en“  19 9  ľudí . 

„ Naším c ie ľom n ie  j e  p re -
púš ťan ie  ľudí ,  p re tože  tu  budú 
ve ľ ké  p resuny.  Máme rôzne 
agendy,  na  k to ré  budú môc ť  ís ť, 
ak  budú  mať  záu jem prac ovať. 
Tu  i de  o  še t ren ie  z  h ľad iska  ob -
s lužnos t i  v ýkonu š t á tne j  sp ráv y, 
aby  sme tu  nemal i  s tovk y  roz-
poč tov ých  o rgan izác i í ,  z  k to r ých 
ka ždá  je  obs t a rávate ľom a  ka ž-
dá  má mzdového p rac ovníka  č i 
sek re t a r iá t y,“  v ysvet l i l  Rober t 
Ka l i ňák ,  pod ľa  k to rého  má š t á t 
na  d r uhe j  s t rane  rezer v y  v  poč te 
p rac ovníkov  zaobera júc ich  sa 
v ýberom daní  a  c ie l  č i  sp rávou 
soc iá lnych  a  zdravotných  po -
p la t kov.

Nie všetci sú však s pripravovanými 
zmenami spokojní. Zamestnávatelia ich 
vnímajú ako „bezprecedentný útok na 
slovenský pracovný trh, na jeho fl exibi-
litu“. Podľa viceprezidenta Republikovej 
únie zamestnávateľov Ľuboša Sirotu 
sú negatívnymi opatreniami napríklad 
obmedzenie reťazenia pracovných po-
merov na určitý čas, zmena defi nície 
závislej práce, redukcia nadčasov či 
zavedenie platenia odvodov z dohôd. 
Podľa Sirotu to spôsobí ohrozenie 35 až 
50 tisíc pracovných miest, následkom 
čoho sa môže zvýšiť nezamestnanosť 
na Slovensku. 

■ JEDNOSMERNÁ EFEKTIVITA 
Tí istí zamestnávatelia podstatné 

sťaženie postavenia zamestnancov na 
pracoviskách, ktoré sa prijalo za Mihála, 
nazývali ako „zefektívnenie trhu práce“ 
alebo „fl exibilnejší pracovný trh“. Samo-
zrejme, sme v kríze, ale pozrime sa, ako 
vyzeralo toto zefektívnenie trhu práce? 
V septembri 2011 bola miera nezamest-
nanosti 13,37 percenta, v júni 2012, keď 
zo štatistík vypadli sezónni pracovníci, to 
bolo 13,34 percenta. Nijaký zásadný po-
sun, žiadna fl exibilita. Jozef Mihál však 
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● Čím je pre vás Slovensko?
 Slovensko je krajina môjho 
detstva a mladosti i kus mojej by-
tost i. Je dar. Človek má iba jed-
nu domovinu a jej cenu si začína 
vážiť, keď ju stratí. Spomínam si 
na poľského básnika Adama Mic-
kiewicza. Vo vyhnanstve  v Parí-
ži  napísal  skvelý národný epos 
Pán Tadeáš,  k torý sa  začína slo-
vami: „Otčina moja, ty si ako zdra-
vie, ako treba ceniť ťa, vie oprav-
divo len ten, kto ťa strat i l.“  Aj ja si 
myslím, že č lovek čím je vzdiale-
nejší od rodnej vlasti, tým viac pre-
ciťuje spojenie s ňou. Slovensko mi 
veľmi chýbalo. Videl som mnohých 
emigrantov, ako nedokázali v sebe 
potlačiť nostalgiu a niekedy ich to 
hnalo pr iam do zúfalstva. Niektorí 
dokonca skončil i v ústave pre cho-
romyseľných. To porovnanie rodnej 
zeme so zdravím je veľmi zaujíma-
vý jav, skutočne  veľmi pr i l iehavé. 
Nikdy som sa neprestal cít iť Slová-
kom, hoci som sa stal austrálskym 
občanom a som lojálny a vďačný 
krajine, ktorá ma adoptovala. Ale 
nikdy som neprestal cít iť podlžnosť 
voči krajine, kde som uzrel svet lo 
sveta a kde som strávil svoje prvé 
roky. 

● Aj vaše dielo je takmer celé 
venované Slovensku. 
 Pokladal som to za svoju po-
vinnosť a týmto spôsobom som sa 
usi loval pomôcť a odvďačiť mojej 
rodnej zemi. Svoju úlohu v cudzine 
som chápal tak, aby sme my emig-
ranti boli hlasom tých, ktorí boli 
umlčaní a robil i to, čo oni robiť 
nemôžu.  

● Wikipédia vo vašom životopi-
se uvádza jediné krit ické stano-
visko voči vám – a to  r iaditeľa 
Múzea židovskej kultúry v Bra-
tislave prof. Pavla  Mešťana, 
v rokoch 1968 – 1989 profesora 
Vysokej straníckej školy ÚV KSS 
v Bratislave.  Čo sa týka holo-
kaustu zaraďuje vás medzi tzv. 
„ľudových rozprávačov“ a vyčíta 
vám tvrdenie – národný socializ-
mus na Slovensku existoval len 
vo verbálnych prejavoch Tuku, 
Macha a ďalších, Slovenský štát 
bol v skutočnosti „vojnovou de-
mokraciou“. Súhlasíte s jeho kri -
t ikou?
 Keď to robí pán Mešťan, tak sa 
vôbec nečudujem. Veď on bol nor-
malizátorom až do pádu režimu. 
Teraz je r iaditeľom  Židovského 
múzea, odborníkom  na antisemi-
t izmus a  útočí  presne na  istých 
ľudí, k torých kádroval a trýznil za 
vlády komunistov:  katolíkov alebo 
kresťanov, emigrantov a národne 
cít iacich ľudí. Toto sa môže stať 
iba na Slovensku. 

● Prečo ste sa ako vyštudovaný 
banský inžinier dali na štúdium 
histórie?
 Vždy som mal záujem o his-
tór iu a l i teratúru, ale nie taký hl-
boký, aby som si ich voli l  ako 
povolanie. Spočiatku som sa len 
zapísal na histór iu, no upútala ma 
od samého začiatku.  V Austráli i 
som videl celkom iný prístup k deji -
nám. Novým bolo pre mňa to, že 

na  prednáškach  na  univerzitnej 
úrovni sa do histór ie dejín vnáša-
la aj f i lozof ia. Presvedčil som sa, 
že naše dejiny potrebujú skutočne 
nový pohľad. Postupne som si uro-
bil diplom z histór ie a  keď som už 
bol lektorom a neskoršie docentom 
na Inšt itúte technológie (teraz je to 
University of South Australia), tak 

som mal dosť veľa voľného času 
i možnosť zájsť do európskych ar-
chívov. Ako docent som mal každý 
siedmy rok nárok na rok platenej 
študijnej dovolenky. Najviac som 
navštevoval národné archívy vo 
Veľkej Br itánii, kde som mohol  na-
hliadnuť do hlásení br itských dip-
lomatov pôsobiacich  v Českoslo-
vensku i v Bratislave.   Prístupné 
boli aj nemecké archívy, hlásenia 
nemeckých diplomatov a špeciál-
nych agentov a z nich som si mo-
hol vy tvor iť celkom iný a podľa 
mňa pravde a skutočnosti zodpo-
vedajúci obraz polit ického vývoja 
na Slovensku. No a keď som potom 
išiel do dôchodku, mal som iba 59 
rokov, tak som sa úplne venoval 
histór i i.

● Aj na Slovensku?
 Pošťasti lo sa mi byť docentom 
cirkevných dejín na Cyri lo -metod-
skej bohosloveckej fakulte v Bra-
t islave, kde som sa predovšetkým 
venoval postaveniu katolíckej cirk-
vi počas  komunist ického režimu. 

● Všetky vaše knihy sú späté 
s históriou Slovenska. Či ide 
o cirkev alebo o polit ické dia-
nie na Slovensku. Je teda naša 
história pre profesionála zaují -
mavá?
 Je veľmi zaujímavá, dokonca 
čím ju č lovek hlbšie študuje, tým je 
zaujímavejšia. Histór ia je záznam 
ľudských činov, ľudských omylov, 
hrdinstva i zbabelosti, tam je č lo-
vek odhalený v tej najpr irodzenej-
šej forme. Cicero povedal, že his-
tór ia je učiteľkou života. Skutočne, 
keby polit ic i študovali histór iu, 
toľkým omylom by sa mohlo pre-
dísť. Tam sú príklady hrdinskosti, 
si ly, slabosti, intríg, statočnosti 
a vždy vidno ich ovocie. Vo väč-
šine prípadov najpr iamejšia cesta 

je cesta statočnosti, často cesta, 
na ktorej treba robiť nemilé  kroky, 
ústupky, ale výsledok je vždy pr i -
meraný  úmyslom a č inom. 

● Jedno vaše dielo sa zaobe-
rá sprisahaním voči prvej Slo-
venskej republike v roku 1944. 
V slovenskej historiograf ii sa 
však nič také nevyskytuje. Na 
základe čoho vzniklo?
 Moja prvá diplomová práca 

sa zaoberala obdobím od 6. ok-
tóbra 1938 do 14. marca 1939. 
V nemeckých archívoch som však 
našiel mnoho ďalších dokumentov 
a mnoho hlásení o udalost iach 
na Slovensku najmä v roku 1944. 
Dávali celkom iný obraz o udalos-
t iach, než sa tá legenda o povstaní 
vyvíjala  na Slovensku.  Uverejnil 
som o tom niektoré č lánočky  a 
k dvadsiatemu výročiu povstania, 
teda v roku  1964, vyšli knižne pod 
názvom Neuver iteľné spr isahanie.  
Ako motto som si vzal dvoch spiso-
vateľov – Jozefa Cígera-Hronské-
ho, ktorý sa diví, ako môže národ 
povstať prot i vlastnému štátu, to sa 
dovtedy v dejinách ľudstva nestalo. 
A citát od  Alfonza Bednára, ktorý 
v tedy napísal  kontroverznú knihu 
Hodiny a minúty, a tam povstanie  
nazýva malou, hlúpou smiešnou  
vojnou vo veľkej vojne. Zaujímavé, 
že v Amerike celý jej náklad úplne 
vykúpil i  a znič il i  neznámi ľudia. Vy-
davateľ Jozef Paučo sa nazdával, 
že to bolo asi na zákrok zo stra-
ny pražských úradov.  Povstanie 
je ešte stále vec, s ktorou sme sa 
nevyrovnali a budeme musieť, ak  
chceme zaujať dôstojné miesto 
v rodine kultúrnych národov.

● Väčšinové médiá na Slovensku 
rozoznávajú uznávaných a myto-
logizujúcich historikov. Aj vás 
zaraďujú do druhej skupiny, kto-
rú vraj netreba brať vážne. Čo si 
o tom myslíte?
 Ja nemytologizujem,  usilujem 
sa podať udalosti tak, ako sa sta-
l i. A k tej mytológii len toľko, že je 
staršia než histór ia. Prvé histór ie 
boli mytologizujúce. Otec histór ie 
Herodotos napísal knihu Histór ia 
– tam je oveľa viac mýtov ako reality. 
Začiatok každého národa je vlast-
ne mytológia. Rimania odvodzu-
jú založenie Ríma od trójskej vojny 

a dokonca ich letopočet sa začínal 
od založenia Ríma, ktorého za-
kladateľmi boli vlč icou oddojčení 
brat ia Romulus a Remus. To celé 
bolo mýtus. Grécke začiatky, to 
je veľmi krásna mytológia opísa-
ná v  Homérových eposoch. Alebo 
naši  susedia, kde tí začínali svo-
ju histór iu? Praotec Čech, hora 
Říp, Přemysl oráč, Libuša – to sú 
všetko báje, ale nijaký Čech sa od 
toho nedištancuje. Lebo keď je my-

tológia užitočná a má integrujúci 
element alebo vie národ duchovne 
povzniesť, je celkom užitočnou ve-
cou. Keby sme mali hovor iť o my-
tologizujúcich histor ikoch, tak skôr 
by som medzi nich zaradil všetkých 
tých, čo papagájovite rozvádzali 
tézy strany a mysleli si, že robia 
histór iu. 

● A ako hodnotíte slovenskú his-
toriograf iu?
 Histor iograf ia je taká, akí sú 
histor ic i, čo ju tvor ia. Starí histo-
r ic i, vychovávaní ešte za totality, 
k torí  získali diplomy a odmeny za 
rozvádzanie straníckych téz za to, 
že písali knihy a č lánky na rozličné 
pochybné témy, pr ičom  zvelebova-
li veľkých hrdinov od Stalina až po 
Brežneva, títo ľudia sa veľmi ťažko 
budú dištancovať od svojej minu-
lost i. Radšej budú l ipnúť na  svojich 
omyloch, než by si pr iznali chybu. 
No a títo ľudia vo veľkej miere ešte 
stále sú vo vedúcich funkciách 
najmä v Histor ickom ústave SAV. 
Ďalší sú na univerzitách, z iných sa 
stali korešpondenti alebo mienko-
tvorní novinár i. To je jedna skupina. 
Lenže vyrastá tu mladá generácia, 
ktorá  mala prístup k zahraničnej 
l i teratúre, a tá už začína vidieť 
veci celkom ináč. Medzi mladými 
histor ikmi máme naozaj niekoľko 
odvážnych osobností, k toré veľmi 
pekne rozvádzajú názory a pohľa-
dy na slovenskú minulosť.  A v tom 
vidím nádej. Nemôžeme čakať, že 
vývoj sa naraz zvráti, ono to musí 
ísť postupne. 

● Na budúci rok uplynie 1 150 
rokov od príchodu vierozvestov 
sv. Cyrila a Metoda na Veľkú Mo-
ravu. Ako hodnotíte ich odkaz 
pre Slovákov?
 Sv. Cyr i l a Metod a ich misia 
na Slovensku  má v našich deji -

František Vnuk: „Čím je človek ďalej od vlasti, tým viac preciťuje spojenie s ňou!“

Mal dvadsaťtri rokov, keď emigroval do cudziny. Druhým domovom sa mu stala vzdialená Austrália, manželkou Austrálčanka írskeho pôvodu, 
s ktorou si založil veľkú rodinu – má troch synov a päť dcér. Od roku 1990 sa každoročne vracia na Slovensko, kde sa 8. apríla 1926 narodil 
v Červenom Hrádku. Stal sa vysokoškolským pedagógom, docentom na technike v Adelaide i na bohosloveckej fakulte v Bratislave. Napísal 
množstvo kníh  a objavil pre slovenskú historiografiu nový rozmer nazerania. Bez ideologického nánosu, bez cudzích vplyvov. Pápež Ján Pavol 
II. ho vyznamenal povýšením na rytiera Rádu Gregora I. Veľkého. František Vnuk sa v týchto dňoch lúči so svojou domovinou.

Zhovárala sa Eva ZELENAYOVÁ – Foto: Ladislav LESAY

N a j p r i a m e j š i a  c e s t a  j e  c e s t a  s t a t o č n o s t i
nách monumentálny význam. To, 
čím sme, je vo veľkej miere záslu-
hou ich diela. Neboli prví, čo u nás 
hlásali kresťanstvo, no prví, k to-
rým ľud rozumel. Ich mentalita bola 
celkom iná než kňazov lat inského 
obradu. Ukázalo sa, že byzant-
ské metódy boli nášmu charakteru 
oveľa bližšie. Je známe, že naprí-
klad mariánska úcta, ktorú šír i l i, 
mala u našich predkov osobitnú 
príťažlivosť k viere. Rovnako ako 
misionársky, dôležitý bol polit ic -
ký a nadovšetko kultúrny význam 
ich misie. Už to, že nám pr iniesli 
písmo, prvé preklady Sv. písma do 
reči Slovanov, že l i turgia v slovan-
skej reči, k torá sa tu konala, bola 
rovnocenná s  latinskou či gréckou 
l i turgiou,  je pr iam unikátny prí-
klad dôležitost i, k torou presiakli do 
duše národa a pomohli mu prežiť 
nasledujúce  nešťastia. Toto je to 
dedičstvo otcov. Toto je to posol-
stvo, s ktorým oni pr išli. A potom, 
pr iniesli zákony a pravidlá, k toré 
do  administratívy vniesli urč itý po-
r iadok a systém. Je pre nás veľkým 
nešťastím, že táto misia nemohla 
ďalej pokračovať. Úspech  Cyr i la 
a Metoda vyvolal žiar l ivosť medzi 
nemeckým duchovenstvom a ich 
intr igám napokon  podľahol aj náš 
veľký Svätopluk, ktorý po Metodo-
vej smr t i vyhnal jeho žiakov. Ale 
zase  Gorazd, Naum či  Klement 
pokresťančil i  na Balkáne Slovanov 
i v Kyjevskej Rusi, takže vlastne 
pokračovali v diele sv. Cyr ila a Me-
toda.  A my by sme mali byť hrdí, že  
na tom par t ic ipovali ľudia z našej 
zeme od Močenku,  Nitry,  Devína. 
Nemáme záznamy, lebo sa nerobi-
l i , a t ie čo sa robil i, boli zničené. 
Uhorská vládna moc veľmi pot láča-
la cyr i lo -metodskú tradíciu.  Kňazi 
nesmeli pr ipustiť mená Cyr i l a Me-
tod, nesmeli byť po nich pomeno-
vané  kostoly. Spolok  sv. Vojtecha 
sa mal pôvodne nazývať Spolok sv. 
Cyr ila a Metoda, ale  ostr ihomský 
arcibiskup nedovoli l  Radlinskému 
tento spolok založiť. Neskôr, za 
veľkých obetí  dosiahol, že spolok 
založil i,  ale meno dostal po patró-
novi ostr ihomskej arcidiecézy.

● Emigrovali ste v roku 1949.  
Napriek tomu dá sa povedať, ste 
celý život venovali Slovensku 
a jeho bielym miestam v histórii. 
Do svojej vlasti ste sa vrátili až 
po roku 1989. Znovu odchádzate 
do Austrálie. S akými pocitmi?
 So zmiešanými. V niektorých 
smeroch sa pokročilo, ale nie tak, 
ako by sa žiadalo  v štáte suverén-
neho  národa.  Sú tu viaceré zne-
pokojujúce javy. Napríklad sčítanie 
ľudu ukázalo pokles ver iacich. Nie 
sme vstave udržať ani to, čo pre-
ži lo komunizmus. Z hospodárskeho 
hľadiska sme pomaly nájomníci vo 
vlastnom dome. Štát  nevie vyr ie-
šiť sociálne otázky dôchodcov, 
mladých rodín. Kedysi sme boli 
v potravinách sebestační, teraz sa 
pr iveľa dováža. Mohol by som vy-
menovať ďalšie neduhy, vedu, mé-
diá, vydávanie kníh.  Ako je možné, 
že tento štát nevie t ieto problémy 
r iešiť.  Do polit iky by mali vstupo-
vať ľudia, ktorí sú nielen vzdelaní, 
ale aj morálne bezúhonní a pr itom 
čestní. Takí, k torí  idú s cieľom pra-
covať nie pre osobné, ale pre spo-
ločné dobro. Toto tu vždy nie je. 
Zostáva iba nádej, že sa to napra-
ví. Mrzí ma, že  naše obyvateľstvo 
je k tomu všetkému  apatické.  Sú 
však  mnohé veci, k toré si osobitne 
cením, a  nadovšetko, že ja, k torý 
som vyše 40 rokov nemohol sem 
prísť, teraz môžem voľne pr ichádzať 
a odchádzať.  Takto na to pozerám 
a dúfam, že pesimist ický pohľad 
budem môcť skor igovať.  Keď nie 
ja, tak generácia po nás.  
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najstaršej kultúrno-spoločenskej 
ustanovizne, založenej na princípe 
dobrovoľnej službe vlasti. 

■ NEBOLA TO NÁHODA
S cyrilo-metodskou tradíciou 

je úzko spojený prvý predseda 
Matice slovenskej Štefan Moyses 
(od 3. augusta 1864). Ten v rokoch 
1847 – 1850 ako poslanec uhor-
ského snemu za Chorvátov úzko 
spolupracoval s Ľudovítom Štúrom. 
Ako banskobystrický biskup stál 
na čele slovenskej delegácie, kto-
rá predstúpila 12. decembra 1861 
pred cisára Františka Jozefa, aby 
mu predložila prosbopis Slovákov 
a Memorandum slovenského náro-
da. Jednou z požiadaviek bol vznik 
Matice.

Moysesovou zásluhou Svätá 
stolica súhlasila, aby sa sviatok sv. 
Cyrila a Metoda svätil 5. júla (v ten 
deň v roku 1869 zomrel). Od čias 
Márie Terézie sa sviatok sv. Cyrila 
a Metoda slávil 14. marca a neskôr 
14. februára.

Vznikom Matice slovenskej 
(podľa jej prvých stanov, ktoré 
uzreli svetlo sveta 5. februára 1862 
– ako „jednoty milovníkov národa 
a života slovenského“, ktorej cieľom 
je „v členoch slovenského národa 
mravnú a umnú vzdelanosť budiť, 
rozširovať a utvrdzovať, slovenskú 
literatúru a krásne umenie pestovať 
a podporovať, a tým i hmotný bla-
hobyt slovenského národa zvyšovať 
a na jeho zveľaďovaní pracovať“) 
nabrali slovenské dejiny nový dych. 
Vtedy sa končilo Metodovo proroc-
tvo Svätoplukovi: „Tvoji potomkovia 
nebudú tisíc rokov vládcami vo svo-
jej domovine,“ a aj keď Maticu slo-
venskú po krátkych dvanástich ro-
koch ministerstvo vnútra zatvorilo, 
aj na základe jej posolstva a tradí-
cie na konci prvej svetovej vojny za-
niklo Uhorsko a „slovenský zázrak“ 
sa mohol začať. Z národa, o ktorom 
na sklonku Uhorska v Európe ve-

delo len zopár vzdelancov na čele 
s nórskym vzdelancom B. Björnso-
nom, je dnes národ s vlastným štá-
tom, patriacim do Európskej únie.

Je nepochybné, že pri sloven-
skom napredovaní i pri slovenských 
poklesoch bola i je zakaždým aj Ma-
tica slovenská. Bola „prvým tŕňom 
v oku“ maďarizátorom Uhorska, 
v roku 1919  nanovo ožila, a odvtedy 
prekonala dobré i zlé časy, zväčša 
podľa vôle vládnucich. Od roku 
1990 sa pod jej záštitou uskutočnili 
tisícky kultúrnych, osvetových i ve-
deckých akcií, stála medzi bojovní-
kmi za slovenčinu ako úradný jazyk 
i za slovenskú samostatnosť. 

■ ŠKVRNY NA ŠTÍTE
Žiaľ, chybnými krokmi v nedávnej 

minulosti, najmä riskantnými finanč-
nými operáciami, prišla však o veľkú 
časť svojho majetku, ale aj o Národný 
poklad, ktorý jej v roku 1993 zverili 
občania i zahraniční krajania.  Mati-
ca prišla v posledných rokoch o svoje 
meno i postavenie v spoločnosti, ale 
nestalo sa tak vinou desaťtisícov jej 
aktívnych členov. Preto sú v Matici 
potrebné ozdravné kroky, aj keď pa-
radoxne vedú k tomu, že sa načas 
stala terčom útokov médií a má tak 
v dvadsiatom roku existencie samo-
statnej Slovenskej republiky nanovo 
preukazovať svoje reálne postavenie 
a užitočnosť pre spoločnosť. 

■ MATIČNÉ PILIERE
Matica slovenská je dnes jedinou 

celoštátnou kultúrnou ustanovizňou, 
opierajúcou svoje poslanie o štyri pi-
liere:

- Je jedinou ustanovizňou zjed-
nocujúcou všetkých občanov Sloven-
ska v záujme vlastenectva a posilňo-
vania národného povedomia.

- Má nezastupiteľnú rolu v sta-
rostlivosti o kultúru a vzdelávanie 
Slovákov na zmiešanom území.

- Podporuje krajanský život Slo-
vákov v zahraničí.

- Plní úlohy, ktoré vyplývajú pre 
štáty z medzinárodného dohovoru 
na ochranu nehmotného kultúrneho 
dedičstva (UNESCO, 2003).

Z misie Konštantína a Metoda, 
ktorá patrí k najvýznamnejším v ra-
nokresťanskej Európe s vplyvom na 
celú strednú a východnú Európu, 
je dnes v oblasti matičných aktivít 
– teda mimo religiózneho významu 
– odkazom návrat a pokračovanie 
v pestovaní tradičných kultúrnych 
a duchovných hodnôt – najmä ne-
hmotných. Je o ochrane atribútov 
slovenského národa, jeho jazyka 
a jeho územia, ale aj o presadzova-
ní atribútov slovenskosti, slovenské-
ho života: morálky, dobra, spravod-
livosti, húževnatosti a pracovitosti. 
Zatiaľ čo matičné ciele sú v návra-
toch k matičným koreňom, formy 
a metódy matičnej práce musia za-
iste zodpovedať tretiemu tisícročiu.

Na sneme 17. septembra 2011 
prijala Matica národný program, 
ktorý je zameraný na oblasť kul-
túry a vzdelávania, na posilnenie 
vedy v Matici i na rast členskej 
základe. Matica však chce prispie-
vať aj k blahobytu národa, a preto 
si osvojila očakávanie verejnosti 
a chce byť – ústami ministra kul-
túry – „myšlienkovým think-tankom 
v mnohých oblastiach hospodárske-
ho a spoločenského života“. 

V záujme toho sa bude Mati-
ca, jediná zo zákona vlastenecká 
ustanovizeň, v jubilejnom cyrilo-
metodskom a zároveň jubilejnom 
matičnom roku 2013 usilovať o spo-
ločenskú angažovanosť vo viace-
rých „nových smeroch“. 

■ POSILŇOVANIE HODNÔT
Slovenský vidiek si zasluhuje, 

aby sme sa usilovali o zachovanie 
hodnôt života slovenského vidieka 
prostredníctvom posilnenia posta-
venia roľníctva. Svoje aktivity chce-
me výraznejšie orientovať aj na tú 
časť predovšetkým vidieckych oby-
vateľov Slovenska, ktorá má problé-
my s civilizovaným spôsobom života 
a umiestnením sa na pracovnom 
trhu, v záujme čoho bude vytvárať 
svoje odbory aj medzi rómskym 
obyvateľstvom žijúcim zväčša na vi-
dieku. Bude životne dôležité zapá-
jať Rómov do obrábania opustenej 
pôdy a tiež pomáhať im v návrate 
k nenáročným pracovným aktivitám. 
Dôležitým hľadiskom je aj prebude-
nie verejného presvedčenia o ne-
predávaní slovenskej pôdy zahra-
ničným investorom.

Prirodzenou súčasťou zdravé-
ho vlastenectva musia byť aj akti-
vity súvisiace s ochranou životného 
prostredia, a to aj v súvislosti s po-
kusmi investorov prehliadať vplyv 
podnikania na ekológiu. Za svoju 
povinnosť považujeme aj význam-
nejšiu pomoc pri záchrane a obno-
ve kultúrnych pamiatok na celom 
území Slovenska. Chceme do tých-
to aktivít zapojiť Mladú Maticu. Za 
svoju povinnosť považujeme kon-
cepčnú podporu výstavby pamätní-
kov a starostlivosti o ne na celom 
území štátu.

V našich mestách i dedinách 
v spolupráci s Národným osvetovým 
centrom, so samosprávnymi krajmi, 
s predstaviteľmi miest a obcí, ako 
aj s príslušnými spolkami (vrátane 
spolkov národnostných menšín) bu-
deme sa usilovať o zachovanie tra-
dičnej hmotnej i nehmotnej kultúry. 
Chceme napríklad, aby sa prvky tra-
dičného odevu stali súčasťou našej 
prítomnosti i budúcnosti. 

Matica vždy bola a chce byť 
podporovateľkou vzniku pôvodnej 
tvorby, osobitne literárnej, venova-
nej príbehom a osobnostiam našich 
národných dejín. Budeme vypiso-
vať súťaže pre mladých i ostatných 
tvorcov a pripravovať projekty tvor-
by nových audiovizuálnych diel.

Chceme sa výraznejšie sa pre-
sadiť pri vydávaní učebníc pre spo-
ločenskovedné predmety, vrátane 
prípravy matičných učebníc sloven-
ských dejín, ako aj matičnej čítanky 
pre žiakov základných a stredných 
škôl v záujme poznania histórie 
a významných osobností, ktoré 
budú pripravené slúžiť ako dopln-
kové učebné texty. Naším zámerom 
je pripraviť návrh na posilnenie vy-
učovania dejepisu, aj vrátane za-
vedenia povinnej maturitnej skúšky 
z tohto predmetu.

V spolupráci s historickými 
a jazykovednými pracoviskami SAV 
vydávať pramenné diela, dotýkajúce 
sa života našich predkov v sloven-
čine (Nestor, Historiae Francorum, 
kniha nemeckého autora Venohra 
o SNP a pod.). Budeme organizovať 
medzinárodné konferencie o nezná-
mych či tabuizovaných témach z na-
šich dejín.

Leží nám na srdci aj čistota 
spisovného jazyka v médiách a na 
verejnosti. Chceli by sme prispieť 
k zlepšeniu ovládania slovenči-
ny na celom území štátu v záujme 
dorozumenia sa medzi všetkými 
obyvateľmi štátu. V tejto súvislosti 
sme odhodlaní navrhnúť postupy na 
uvedenie národnostnej politiky na 
našom území do súladu s praxou 
uznávanou v Európskej únii.

Našou povinnosťou zo záko-
na je šíriť slovenskú kultúru na 
zmiešanom území. Riešenie vidíme 
v podpore slovenského školstva na 
spôsob aktivít maďarských združení 
podporujúcich výučbu maďarčiny na 
našom území. Formou môže byť ma-
tičné divadlo, ako aj organizovanie 
matičných akcií v prihraničných re-
giónoch. Rovnako cítime povinnosť 
podporovať krajanský život v zahra-
ničí v spolupráci so štátom pri vyu-
žití mena Matice slovenskej medzi 
zahraničnými Slovákmi. Chceme 
vplývať na cirkvi, aby zabezpečili 
bohoslužby v slovenčine pre Slová-
kov v postavení menšiny doma, ako 
aj medzi Slovákmi v zahraničí. 

Ambíciou Matice je aj podpo-
rovať šport mladých formou turna-
jov, ako aj celoštátneho oceňovania 
úspešných mladých športovcov.

Vo svete ovládanom informá-
ciami musíme vytvárať národnú 
a nebulvárnu alternatívu v oblasti 
šírenia informácií a obhajoby ná-
rodno-štátnych záujmov Sloven-
skej republiky, šírenia objektívnych 
a národne pozitívnych informácií 
aj informácií zameraných na život 
Slovákov na zmiešanom území. 
Máme pritom záujem o úzku spolu-
prácu s verejnoprávnymi médiami, 
rovnako i s médiami regionálnymi. 
V jubilejnom roku pripravujeme 
projekt televíznej súťaže o Slováka 
tisícročia a dvadsiatich Slovákov 
dvadsaťročia.

V podstate niet oblasti v našom 
spoločenskom i hospodárskom ži-
vote, kde by nemala svoje miesto aj 
ušľachti lá matičná myšlienka, opie-
rajúca sa o pr incíp dobrovoľnosti 
a oddanosti vlasti. Ten vznikol ako 
pokračovanie v misii solúnskych 
bratov v kultúre a vo vzdelanosti 
ako dôležitých princípov blahobytu 
národa pod Tatrami. 

Pripomeňme aj to, že k cyrilo-
metodskej tradícii a k Svätopluko-
vi sa písomne prvý raz otvorene 
prihlásil jezuita Benedikt Sölöši-
Rybnický (1609 – 1656) v úvode ku 
Cantus catholici, písne katolícke, 
latinské, slovenské, nové i staro-
dávne z roku 1655. Opisuje ho ako 
starý kult Slovákov. Vzápätí – ešte 
v 17. storočí – nasleduje celý rad 
ďalších prihlásení sa k tejto tradícii: 
Daniel Sinapius-Horčička (1640 – 
1688), Ján Fischer-Piscatoris (1672 
–1720), Ján Simonides (1648 – 
1708). A potom už každá generácia 
Slovákov hľadá korene slovenského 
života v slávnych časoch Svätoplu-
ka a Cyrila a Metoda a bráni sloven-
ský národ. V 18. storočí to bol Ján 
Baltazár Magin (1681 – 1735), Matej 
Bel (1684 – 1749), Samuel Timon 
(1675 – 1736) a celý rad ďalších ka-
tolíckych i evanjelických osobností 
(Juraj Papánek, Juraj Sklenár, Jo-
zef Ignác Bajza, Juraj Fándly, Anton 
Bernolák, Samuel Tešedík, Ján Hrd-
lička), čo vyústilo do vzniku Sloven-
ského učeného tovarišstva v roku 
1792 ako prvej učenej spoločnosti 
v Uhorsku vôbec. 

■ ZÁPAS ZA SLOVENSKOSŤ
V 19. storočí zápas za sloven-

skosť v časoch Uhorska vyvrcholil. 
Pripomenúť možno Štúrove Sloven-
ské národné noviny z roku 1845, Ži-
adosti slovenského národa a sloven-
ské povstanie z rokov 1848 – 1849 
vedené Hurbanom, Štúrom a Ho-
džom. Od 14.marca 1850 vydávali 
v Banskej Štiavnici nábožensko-pe-
dagogický týždenník Cyrill a Method 
Ján Palárik a Andrej Radlinský, od 
roku 1852 pokračovalo vydávanie 
Cyrilla Methoda v Banskej Bystrici 
„pod ochranou biskupského úradu“, 
a teda banskobystrického biskupa 
Štefana Moysesa (od roku 1850). 
V roku 1857 došlo k zlúčeniu ban-
skobystrického Cyrilla a Methoda 
s peštianskymi Katolíckymi novina-
mi. Popularite Radlinského časopisu 
Cyrill a Method s podtitulom Katolíc-
ke noviny poslúžila jeho pedagogic-
ká príloha Priateľ školy a literatúry. 
Tu sa písalo aj o politických požia-
davkách, napríklad o potrebe zalo-
ženia Matice slovenskej, gymnázií a 
pod. Okrem Radlinského sa o tieto 
tendencie pričinil aj Karol Kuzmány, 
Daniel Lichard i Janko Kalinčiak. 

V júni 1861 sa zišlo v Turčian-
skom Svätom Martine národné 
zhromaždenie, ktoré prijalo Memo-
randum slovenského národa, kde 
bola zapísaná aj požiadavka po-
voliť literárny spolok a slovenské 
školy. A tak vznikla Matica sloven-
ská. Cisár František Jozef ju povolil 
už v roku 1862, venoval jej 1 000 
zlatých a stal sa jej zakladajúcim 
členom s číslom 111, ale naši pred-
chodcovia chceli prepojiť jej vznik 
s 1 000. výročím príchodu solún-
skych bratov, a tak ju založili v roku 
milénia 4. augusta 1863.

Takto je teda vznik Matice slo-
venskej úzko prepojený s misiou 
Konštantína a Metoda, so slávením 
1 000. výročia ich príchodu k našim 
predkom na pozvanie Rastislava. 
Miléniové oslavy sa konali u nás, 
ale aj vo svete, dokonca prvý raz 
v Ríme z iniciatívny hudobného 
génia Franza Lis(z)ta, ktorý sa tým 
jednoznačne prihlásil k svojim kore-
ňom. 

Ak teda na budúci rok uplynie 
od misie 1 150 rokov, od vzniku Ma-
tice 150 rokov. Už len ten samotný 
fakt je svedectvom o koreňoch našej 

C y r i l o - m e t o d s k á  t r a d í c i a  v  M a t i c i  s l o v e n s k e j
Matičné ciele nesú pevné korene – formy a metódy činnosti košatejú pre tretie tisícročie

Marián TKÁČ - Ilustrácia: Mikuláš KLIMČÁK. Autor je predseda Matice slovenskej.

Nežičlivci – a takých je v slovenskom národe i mimo neho naďalej dostatok – spochybňujú všetko, čo dýcha národom a kresťanstvom. 
Samozrejme, že aj cyrilo -metodskú tradíciu, niektorí dokonca starosvetsky hovoria o nej ako o „cyrilo -metodejskej“. A tak si pr ipomeň-
me, že živým svedectvom nepretržitej prítomnosti odkazu svätých bratov, osobitne potom sv. Metoda medzi nami, je gréckokatolícka 
cirkev, ktorá ako „stará viera“ pretrvala na severovýchodnom Slovensku až do 17. storočia, keď po prihlásení sa Rusínov k starovercom 
v Užhorode v roku 1646 vznikla gréckokatolícka cirkev. 
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Ľudovít Veľký nebol len tak 
hocikto. Jeho svokor bol Karol IV., 
zaťom zas „hrdzavá líška“ Žigmund 
Luxemburský. A veď ani Skalica nie 
je hocijaké mesto. Skalica je per-
la Záhoria. Síce jedna z viacerých, 
ale akási krajšia. Ľudovítove výsady 
umožnili Skalici opevniť sa hradba-
mi, obyvateľstvo bolo oslobodené od 
platenia daní a iných poplatkov, za 
tovar Skaličanov sa neplatil ani trid-
siatok či mýtne, a to v celom kráľov-
stve. Mesto dostalo aj právo uspora-
dúvať týždenné a výročné trhy. 

■ OBRAZ POPOLUDNIA
V  skoré sobotné popoludnie 

ma potulky Slovenskom zaviedli na 
námestie do Skalice. Pred tamojším 
gymnáziom stála hŕstka jeho „štu-
dentov“. Sivé vlasy, barly, vráskavé 
tváre a neistý krok. Stretávka po ro-
koch. Na prvý pohľad – po mnohých 
rokoch. V ich očiach ale opäť iskril 
študentský humor; verím, že im vy-
drží ešte dlho. 

Neďaleko vyhrávala dychovka 
akémusi svadobnému páriku. Skupi-
na českých turistov práve vychádza-
la z kultúrneho domu, ktorý v roku 
1905 projektoval Dušan Jurkovič. 
Mierili do Františkánskej záhrady do 
tamojšej lákavo pozývajúcej vino-
téky, a samozrejme na ochutnávku 
trdelníka. Na miernom svahu nad 
námestím sa pootvárali dvere do 
búd. Búda znamená v Skalici to isté 
čo v okolí Topoľčian „hajloch“ alebo 
inde prozaická  vinná pivnica. A tých 
búd čo tam je! Nečudujem sa. Ján 
Hollý, Janko Blaho, Pavel Bunčák, 
Rudo Uhlár, Vladimír Roy či F. K. 
Veselý – to sú len niektoré mená 
z histórie „kumštu“ na Slovensku, 
ktorých nositelia študovali na Ska-
lickom gymnáziu a zrejme – aj keď 
tajne – hojne navštevovali tunajších 
vinárov. Veď kde inde by našli toľkú 

inšpiráciu. Skalické námestie je po-
poludní ako určené pre faunov.

Kráčal som od farského Kostola 
svätého – tiež – Michala, no  archan-
jela, smerom k „jezuitom“  a hneď 
som vedel, že je to on. Poslali ma za 
ním, opísali mi ho, požartovali a do-
dali – mýliť sa nedá. Rande sme si 
dali – ako inak – na lavičke pri gym-
náziu. 

„Vínna cesta Záhorie vznikla 
pred ôsmimi rokmi,“ rozpráva ujo 
Michal, zatiaľ čo do farského kostola 
vstupovala ďalšia svadba, „stretáv-
kari“ gymnazisti sa fotili pred ne-
veľkým Veľkým Ľudovítom a ospalý 
pokojný pes bez mena a možno aj 
majiteľa si ľahol do tieňa pod la-
vičku. Zdá sa, že pozorne načúval: 
„Bolo nás niekoľko nadšencov, boli 
sme organizovaní v záhradkárskom 
zväze, ale zrazu sme cítili, že treba 
založiť občianske združenie, treba 
využiť možnosti f inancovania z Eu-
rópskej únie. Začali sme zapĺňať náš 
Dom kultúry, vznikla tradícia prezen-
tácie dobrých vín – v novembri na 
Katarínu.“

Záhorácka vínna cesta nie je 
taká známa ako jej staršia sestra 
spod Malých Karpát. Leží však v za-
ujímavom a Bohom určite milovanom 
regióne. Na Skalickom námestí aj 
v tú sobotu parkovali autá z Rakúska 
a z Čiech, celé skupiny turistov sa 
„kochali“ po nemecky, po česky, po-
čul som aj maďarčinu. 

„Veď to bol náš cieľ. Občianske 
združenie sme založili, aby sme náš 
región otvorili. A že sme na hranici? 
Veď tá už neexistuje. Sme v Únii. 
A spolupráca susedov je to najdôle-
žitejšie. My tu máme euroregión, 
ktorý vznikol prakticky sám od seba. 
Napríklad  odtiaľto, kde sedíme (ná-
mestie), sú do najbližšej moravskej 
dedinky necelé tri kilometre. A k Ba-
ťovmu kanálu je to na skok.“ 

Ska l i ca  j e  nao za j s t ná  per l a  a  rub í n  drahokam
Záhorie sa stáva atraktívnym turistickým lákadlom s perspektívou ďalšieho rozvoja

Ivan BROŽÍK – Foto: Štefan KAČENA

Kráľ Ľudovít I .  Veľký nebol v skutočnosti svojou postavou nijako veľký. Vzrastom asi tak stosedemdesiat centimetrov. Na svoju dobu to 
bol však velikán. Postaral sa tot iž o najväčšiu slávu Uhorskej r íše – spojil ju od Balkánu až po Poľsko. Nečudo – narodil sa vo Višegrade. 
Takže korene Višehradského zoskupenia smelo posúvam do 14. storočia. A sochu kráľa na námestie v Skalici , z ktorej urobil v roku 1372 
slobodné kráľovské mesto. Navštívme ho a pozrime sa, čím žije dnes.

tu si však zaslúži aj ďalších šestná-
sť obcí združenia Záhorácka vínna 
cesta. Trebárs také Vrádište. Ta-
mojšie vinice sú pokračovaním tých 
skalických. Dlhá súvislá ulička vino-
hradníckych búd je niečo ako Zlatá 
ulička v Prahe, iba s iným zamera-
ním. V neďalekých Radošovciach 
pestujú vinič na asi 20 hektároch. 
Špecialitou je Veltlín červený sko-
rý, ako aj Frankovka či Rulandské 
a Müller. Gbely sú známe ťažbou 
nafty. Málokto však vie, že už v po-
lovici minulého storočia v Gbeloch 
vinohradníci dokázali dorobiť až 85 
vzoriek vína výstavnej kvality. Takto 
by sme mohli rad-radom písať o vi-
nároch z Prietržky, Kátova, Borské-
ho Mikuláša, Radimova, Smrdákov, 
Unína, Koválova, Dubovca, Kopčian, 
Štefanova, Moravského Svätého 
Jána, Holíča či z Mokrého Hája. 

Občianske združenie (OZ) 
Vínna cesta Záhorie má za necelú 
desiatku rokov existencie za sebou 
bohatú a užitočnú činnosť. V prvom 
rade na poli dobrej spolupráce so 
susednými vinohradníckymi  rajón-
mi na Južnej Morave, v Rakúsku 
s oblasťou Weinvier tel a tiež s Ma-
lokarpatskou vínnou cestou. Ďalej 
sa združenie zameralo na oblasť 
vzdelávania a získavania skúseností 
formou konferencií, prednášok a od-
borných zájazdov. Región Záhorie 
sa stáva atraktívnym pohraničným 
regiónom s veľkým potenciálom cel-
kového rozvoja a rozvoja turizmu. 

■ NÁMESTIE AKO CUKORNIČKA
Čo všetko si možno všimnúť na 

námestí v Skalici? Okrem už spomí-
naných sobotných „atrakcií“ najmä 
čistotu. Tak ako sme ešte pred nie-
koľkými rokmi počas našich prvých 
výletov  „za oponu“ vzdychali nad 
nádherou verejných priestranstiev 
napríklad v Rakúsku alebo v Ne-
mecku, tak teraz návštevník Skalice 
užasne priamo v jej centre. Trávnaté 
plochy majú kvalitu a výzor trávni-
ka, ktorý za drahé peniaze neja-
kého boháča udržiava denne čata 
záhradníkov. Kvetinovou výzdobou 
mesto nešetrí.  Dokonca počas 
sobotného popoludnia l ikv idova-
lo aj smet i  a staralo sa o to, aby 
na dlažbe pešej zóny nebolo nič, 
čo by pr ipomínalo niek toré naše 
„slovenské zvyky“. Mimochodom, 
z množstva lavič iek nebola ani 
jedna zdemolovaná a čmárani -
ny „graf i ťákov“ zmizl i  kamsi pod 
č iernu zem. Neviem, ako to miest-
ni radní dokázal i .  Ak to chcete 
vedieť, príďte. Skal ica vás rada 
pohostí nielen hmotnými, ale naj -
mä – lahodnými pohladeniami 
duše. A to v r ýchlych nových ča-
soch, v k tor ých chceme mať zrazu 
a hneď moderné oblečenie, lu -

xusné bývanie, r ýchle cestovanie, 
kval i tné stravovanie. A le kval i tu 
neraz nerozoznáme od „patokov“. 

Obč ianske združenie Záho-
rácka vínna cesta spája ľudí,  k torí 
sú nadšení, odborne zdatní,  ale 
vinohradníctvo a vinárstvo robia 
v malom, zo záľuby a víno produ-
kujú pre v lastné potreby rodiny a 
svoj ich najbl ižších. Dobrým vínom 
a jeho ponukou vplývajú na dobrú 
k límu a pr iateľské prostredie v re -
gióne a zapájajú sa do odbornej, 
kul túrnej a spoločenskej č innost i 
vo svojom okolí. 

Ujo Michal rozpráva a ja tipu-
jem, že moravské  Sudoměřice a Pet-
rov sa stanú čoskoro súčasťou „slo-
venskej“ Záhoráckej vínnej cesty. 
Všetko je tu tak krásne pomiešané. 
Možno v kontraste s čistotou vín zo 
Skalického regiónu. Ale aj Senické-
ho. Lebo tunajšiu vínnu cestu repre-
zentujú výsledky práce vinohradní-
kov z dvoch okresov. Je na nej 16 
zastávok v  malebných pivniciach, 
kde návštevníkovi duša pookreje, 
hlava sa rozjasní a srdce (pri správ-
nej dávke miestneho vínečka) začne 
biť túžbou po živote. 

■ SKALICKÝ DRAHOKAM 
Tunajšie vína sú iné. Slnko sa 

s hroznami toľko neláskalo, teplo ich 
tak dlho nevyhrievalo. Majú svoju 
charakteristickú kyslosť, očarujúcu 
sviežosť. Predkovia pestovali skalic-
kú frankovku a portugal. Vraj niekedy 
v tridsiatych rokoch minulého storo-
čia, keď dodávali tieto vína do Pra-
hy, tamojší obchodníci ich zmiešali 
a nazvali Skalický rubín. A tak sa po 
rokoch Skaličania zobudili a dali sa 
do boja za navrátenie mena a slávy 
svojmu Rubínu. Veď videl to svet 
– Rubín z Prahy? Na ceste za pri-
navrátením Rubína do Skalice im 
výdatne pomáha trdelník. Jedinečný 
cukrárenský výrobok, ktorého origi-
nalitu pre Skalicu navždy uznali už 
aj v Bruseli. 

„Teraz je na rade naša fran-
kovka alebo teda Skalický rubín,“ 
zdôrazňuje môj sprievodca. 

Záhorácka vínna cesta bola 
dlho akási neznáma, málo navšte-
vovaná. Hoci hneď na druhej strane 
Malých Karpát majú slávne dni otvo-
rených pivníc. Tam je to už tradícia. 
Aj viackrát do roka. Skalica sa „otvo-
rila“ naplno až v prvú júnovú sobotu 
roku 2008. A na povestný háčik pre 
turistov natrvalo zavesila aj svoje 
trdelníky – teda ukážky ich pečenia 
a čo viac – aj ich ochutnávky. Spolu 
s návštevou vinotéky  U Františká-
nov. Je to milé, zdanlivo skromné, 
ale nanajvýš dôstojné a zaujímavé 
otvorenie sa. Je to vľúdna náruč 
pohostinnosti a priateľstva. A len 
tak – mimochodom – viete si pred-
staviť krajšiu dovolenku ako šlia-
pať do pedálov bicykla od pivničky 
k pivničke, po malebných obciach, 
zavítať na Baťov kanál, povoziť sa 
na loďkách, po večeroch ochutnávať 
skvelé vínka, teda „dopĺňať krvin-
ky“, a celý ten zázračný život si ešte 
osladiť trdelníkom? Ak nie, zavítajte 
do Skalice. Zabudnite na Jadran, vy-
kašlite sa na „malé či veľké divy“, na 
rôzne „sajšely“. A príďte skôr, ako 
to objavia snobi. Skalica vám nielen 
otvorí náruč, srdce či „búdy“, ale aj 
celú turistickú infraštruktúru – nájde-
te možnosť ubytovania, stravovania, 
dostanete dostatok informácií. A naj-
mä človečiny, takej milej, veselej, 
dobráckej, záhoráckej.

Zo všetkých strán počúvame, 
ako treba prilákať investorov, turis-
tov, ako na seba upriamiť pozornosť 
sveta. Cesta cez výstavbu nových 
aquaparkov bude čoskoro zarúba-
ná. Veď – čo už je na tom objavné, 
v každej druhej obci navŕtať zem 
a naplniť bazén. Tí, ktorí boli na 
začiatku, klobúk dolu. Podhájska, 
Vrbov a pár obcí po nich. Na vino-
hradnícke odvetvie sa od roku 1990 
prakticky nemyslelo. Vinohrady za-
nikali, vinohradníkov ubudlo, časť ľu-
dovej architektúry nahradili monštrá 
zo skla a z ocele. 

„Žijeme na hranici s Českou 
republikou – tentoraz zámerne ho-
vorím o hranici, hoci už neexistuje 

– vidíme totiž tú masívnu podporu 
českého vinohradníctva. Mrzí nás to. 
U nás žiadna výsadba nových vino-
hradov, dokonca zanikajú aj tie, čo 
ešte donedávna rodili. A pritom – to 
je naša devíza, v tom sme tu atrak-
tívni, to sem môže lákať aj kapitál, 
aj turistov,“ apeluje ujo Michal a mne 
sa chce kričať, tak páni úradníci, 
poďte si to tu pozrieť a konajte. Pod-
porte, pomôžte. Tu je šanca. Toto sú 
naše drahokamy, toto je náš zabud-
nutý rubín.

■ MESTO BOJUJE
Skalica už dávnejšie z vlast-

ných zdrojov f inancovala výsadbu 
odrôd Müller-Thurgau, Frankovka, 
Vavrinecké i spomínaný Portugal. 
Nešlo o založenie záchranného 
genofondu, ale časom tak vzniknú 
nové vinice zo štepov z týchto tunaj-
ších klasických odrôd. Mesto nečaká 
na lepšie časy, iniciatívne sa k nim 
a naozaj veľmi intenzívne vybralo. 

„Veď je to pekná tradícia a mo-
hol by to byť aj dobrý chlebík na ob-
živu,“ polohlasne, upierajúc pohľad 
niekam do zeme, dodáva môj spo-
ločník  zo skalických snov a zavše 
aj plánov.

Hore nad mestom v jednej 
z mnohých búd som stretol chlapíka, 
ktorý mal očividne naponáhlo. Vraj 
o chvíľku má doraziť skupinka turis-
tov, ktorí prídu ochutnať. V záhrad-
nom altánku si však niekoľko minút 
našiel. Akože – na pohárik – bez 
toho to nejde. A opäť sme sa rozprá-
vali o predstavách, ako zviditeľniť 
túto lokalitu, aké lákadlá a ťaháky na 
turistický ruch vytiahnuť z rukáva aj 
z hláv, ale aj o tom, že, „... naše per-
spektívy závisia od našej aktivity či 
pasivity. Združenie má veľa členov, 
ale aktívnych je málo. Je to škoda. 
Perspektívy sú tu obrovské. Skalica 
naskočila na vynikajúcu marketin-
govú propagáciu. Výsledkom je, že 
cítime už naozaj veľký záujem zo 
strany návštevníkov o naše pivnice, 
o tunajšie atrakcie. My vinári však 
nemáme takú ponuku, ktorá by ich 
uspokojila. Zatiaľ. Perspektíva je 
teda v presviedčaní, že zaoberať sa 
vinohradom a vínom má obrovský 

význam. Nuž a – veríme, že veľa 
nám pomôže aj znovuzískanie ob-
chodnej značky Skalický rubín“. 

Tak klop, klop na drevo. 
A naozaj nielen symbolicky som 

zaklepal na stôl. Záhorácka vínna 
cesta si aspoň takú  podporu zaslú-
ži.

■ ŠESTNÁSŤ  ZASTÁVOK
Vinič v Skalici pestujú pravde-

podobne už od 15. storočia. Dôka-
zom je niekoľko stoviek vinohradov 
nad mestom a v jeho okolí. Víno zo 
Skalice je pomerne známe. Publici-
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Slovenskí autori po boku spisovateľského výkvetu

 Takto môžeme pokračovať ďalej. 
Svetovému uznaniu Zlatej ruže Kon-
stantina Paustovského konkuruje Bla-
hoslav Hečko svojimi posmrtne vyda-
nými spomienkami Čas je zlatý prach. 
A prirovnania  k svetu by sme našli 
až po niektoré detaily, teda okrajové 
časti hlavnej literatúry.  Spomienky 
Jozefa Tótha sú napríklad  absolútna 
jednotka popri Aloisovi Šiskovi a jeho 
románovej ságe o lietaní z 2. svetovej 
vojny... 

■ FRONTY AJ GULAGY
Či nemáme slovenského Solženi-

cyna v podobe Dušana Slobodníka a 

jeho Paragrafu: Polárny kruh. Ak spo-
míname Hemingwaya, tak aj my Slo-
váci máme podobné dielo Ladislava 
Ťažkého a jeho príbehy z vojnových 
frontov od Amenmárie, cez Dunajské 
hroby až po Evanjelium čatára Matúša. 
A paralely sa ponúkajú ďalej. Trebárs 
aj v memoárovej tvorbe, ktorú  zvláda 
hneď niekoľko slovenských autorov 
absolútne bravúrne. Ján Čomaj ako 
Egon Erwin Kisch však mapuje via-
cerými dielami aj slovenskú výtvarnú 
klasiku, kým Ivan Machala siahol po 
svetovej triede a uviedol sa nádher-
ným štvorzväzkovým životopisom sve-
tového autora s názvom Rok s Paus-

tovským. Nemožno obísť knihu, ktorú 
vydal s bratom Drahoslavom – Repor-
tér Hemingway. Spomínaní autori sa 
tak dostávajú úplne ľahko a rovnako 
pôsobivo na úroveň Irwinga Stona.

Vampiriáda Maroša M. Bančeja 
zasa hraničí so svetovým úspechom 
Stephena Kinga, ale k tomu má 
v mnohom blízko aj Peter Gregor ako 
majster prekvapujúcej a nezabudnu-
teľnej pointy. A takto by sme mohli 
pokračovať s ponáškami slovenských 
a svetových diel dookola. 

■ RUKA V RUKE
Pavel Vilikovský v mnohom pri-

pomína nobelistu Ivana Bunina. A Ján 
Johanides zasa so svojím Uhorským 
pápežom a Marekom koniarom Wal-
tera Scotta. Tragický Dominik Tatarka 
vystupuje priam z diela Franza Kafku 
či Václava Havla. A Ladislav Mňačko 
kráča zasa ruka v ruke s Josefom 
Škvoreckým či s Milanom Kunderom. 
Podobne Emo Bohúň v pripomienke 
na dielo Miloslava Švandrlíka; obaja 
píšu s obdivuhodným šarmom.

Rovnaké odkazy nájdeme aj 
v detskej a mládežníckej literatúre. 
Zoberme si Exupéryho Malého prin-
ca a úžasné diela Kláry Jarunkovej, 
Eleonóry Gašparovej či Márie Ďuríč-
kovej a Jozefa Pavloviča. Sám som 
zvedavý, aké prepojenia mi ešte na-
padnú. Jeden je však jasný a mnou už 
veľakrát opakovaný, hoci nie originál-

Stanislav HÁBER – Foto: archív

Vždy ma príjemne prekvapí, keď zistím, že slovenská literatúra je síce malá, ale sú v nej diela, ktoré sa kvalitou a 
významom vyrovnajú svetovým spisovateľským klenotom. Trebárs Jozef Nižnánsky a jeho Cholera. Ak si ju rozo-
berieme podľa historických súvislostí, je to celý William Styron a jeho svetový bestseller Priznanie Nata Turnera... 

Literatúra spod Tatier má svojho Hemingwaya aj tvorcov na svetovej úrovni

C e s t o v a t e ľ  s  c i t l i v ý m  a  v n í m a v ý m  o k o m
R u d o l f  S c h u s t e r :  K a m č a t k a ,  P r e s s  P r i n t  2 0 1 2 ,  K o š i c e

ny, že Stanislav Štepka je slovenský 
Moliére z Radošiny. Svoj a klasicky 
čistý je aj Osvald Záhradník ako sve-
tový Shakespeare, aj keď je to vysoká 
pocta, prosím, neberte mi právo ho 
takto označiť. Andreja Ferka zas na-
chádzam v rozmanitom diele rovnako 
geniálneho Karla Čapka či v drama-
tickom tvare v britkého zrkadla G. B. 
Shawa.

■ PODOBNÝ BALZACOVI
Ján Tužinský je zasa náš Balzac. 

V jeho diele sa skrývajú potenciálne 
stovky príbehov. Keby mal viac pries-
toru... Lenže Slováci bojujú s mož-
nosťami vôbec čosi vydať. Charles 
Bukowski? Ale jasné, od klasika Šte-
fana Moravčíka po Adrijana Turana či 
Petra Bielika alebo Ivana Koleniča ná-
jdeme ich viacerých. A Pavol Janík? 
Tenesse Williams v komédii a Pierre 
Reverdy v poézii? Mnohoraký talent. 
Potom je tu plejáda ženských autoriek 
od Karin Lászlovej, v ktorej sa skrýva 
viac dám od Agáthy Christie, možno 
až po Simone Beauvoirovú. A Dana 
Podracká v podobe Emily Dickenso-
vej. Verona Šikulová niekedy pripomí-
na Betty MacDonaldovú.

Spomenúť všetkých je nemožné. 
Niekedy to zachádza až do úplných 
maličkostí. Ako u môjho priateľa Du-
šana Krausa, ktorého mám v knižni-
ci vedľa amerického poviedkara Dos 
Passosa, ku ktorého odkazu sa Du-
šan sám do konca života hlásil. Je 
mi však jasné, že každý tu zo spomí-
naných autorov si vie predstaviť inú 
zostavu vzorov. Vincent Šikula vedľa 
Lermontova či skôr O´Henryho? Alebo 
Hviezdoslav vedľa Puškina? A Šikulov 
synovec Bystrík čosi ako Bulgakov? 
Fíha, sám som sa tomu prirovnaniu 
prekvapil, ale aj v diele Bohuša Bo-
dacza nájdeme podobné témy... Nuž, 
aj keby sa spomínaní autori tomuto 
prirovnaniu bránili, čítam ich rovnako 
rád. 

Nezabudnuteľnú Históriu vecí 
od Edmunda Hlatkého, ktorá konku-
ruje priamo Ajtmatovovi a jeho Po-
pravisku. Ján Buzássy ako Ovídius 
či Milan Richter čosi ako Ferlinghetti 
s Ginsbergom, prípadne Ján Majer-
ník ako Voznesenskij, či by sa skôr 
potešil, keby som rovno napísal, že 
Jevtušenko?

■ V SIETI PREKVAPENÍ
Aj na internete ma prekvapila 

ženská autorka – poviedkarka, kto-
rá sa skrýva za pseudonym niniw 
(Nina Nevská). Celá skvelá Vesna 
Krmpotić. Apollinaireom u nás bol 
azda Ján Kostra, ale aj Ivan Krasko. 
A Ján Smrek? Pre mňa nový vek, 
čosi ako Lautréamont. A Svetloslav 
Veigl spolu s Milanom Rúfusom zasa 
Villon. Ján Ondruš s Jánom Stachom 
a Miroslavom Válkom pod pazuchou 
s Ľubomírom Feldekom ako Arthur 
Rimbaud s Majakovským. U Ond-
ruša by som zas videl podobnosť až 
so Seifertom. Trochu už tejto hre na 
podobenstvá podlieham a možno si 
koledujem o pekný výsmech...

Ak som k niekomu nenašiel 
druhú tvár vo svetovej literatúre, je 
to len moja nešikovnosť. Nezname-
ná to, že by taká neexistovala. Veď 
Peter Jaroš a jeho včela je miestami 
jasný Thomas Mann a jeho román 
Buddenbrookovci. Ladislav Ballek 
pre niekoho zasa azda Faulkner. 
A Milo Urban? Možno je to čudné, 
ale vidím v ňom slovenského Her-
mana Hesseho. Jaroslav Rezník 
sa odráža v Leonardovi Cohenovi. 
Emil Boleslav Lukáč v Eliotovi. Mi-
lan Ferko je sám sebou, satelit, ka-
meň, svojský autor hodný Nobelovej 
ceny, čosi ako v ruskej literatúre Le-
onid Andrejev alebo v dráme Bertolt 
Brecht. Chýba aj prirovnanie k Do-
stojevskému? A čo Tolstoj? Všetko 
nájdete v slovenskej literatúre. Celý 
svet. Stačí hľadať.

V poradí druhý prezident Slovenskej republiky, ale aj spi-
sovateľ a zapálený cestovateľ, ktorý sa snaží sprostredkovať 
zážitky zo svojich ciest citlivou optikou kamery a najmä foto-
aparátu. Asi takto voľajako  by sme mohli charakterizovať Ru-
dolfa Schustera, ktorý si do literatúry robí výjazdy pravidelne. 
Od beletrie cez literatúru faktu až po cestopis – to je autorský 
záber Rudolfa Schustera a zdá sa, že ani knihou Kamčatka ne-
povedal svoje posledné autorské slovo. Už keď knihu prvýkrát 
vezme čitateľ do rúk, cíti, že ide o exkluzívnu publikáciu nielen 
kvalitou spracovania a formátom, ale aj obsahom. Na dvesto 
štyridsiatich stranách nám autor predstavuje kruto exotické 
končiny, ktoré určite nepatria medzi vychytené destinácie roz-
maznaných turistov. Panenská príroda, sneh a ľad, hory, ktoré 
sa stretávajú s mrakmi. Ale aj nádherná flóra, ktorá si v tých-
to nehostinných podmienkach musela vybojovať svoje miesto 
pod slnkom, a samozrejme fauna. Stáda sobov, lososy bojujú-
ce v riekach o svoje miesto na trenie a medvede. Hlavne foto-
grafie medveďov majú zvláštnu atmosféru, pri ktorej si čitateľ 
až po chvíli uvedomí, že muž s prstom na spúšti fotoaparátu 
zopárkrát zrejme riskoval oveľa viac ako len pokazený záber.

Textová časť knihy korešponduje s obrazovou. Nejde len 
o cestovateľský denník, v ktorom autor rozpráva príhody, 
opisuje krajinu a nezabudne ani na čitateľsky vďačnú štipku 
napätia. Schuster ponúka aj podrobné dejiny Kamčatky, málo 
známe historické súvislosti a ako zvláštny bonus príbeh Móri-
ca Beňovského. Tento nestor slovenských cestovateľov a dob-
rodruhov strávil na Kamčatke dôležitú časť svojho turbulent-
ného života a autor nám ho predstavuje skutočne zasvätene, 
bez snahy o glorif ikáciu. Skrátka, kniha Kamčatka od Rudolfa 
Schustera je kus poctivej cestopisnej literatúry.

(mab)

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

Je to preto, lebo Maďari sa boja nás 
alebo medveďov v kontajneroch, prí-
padne tatranského yetiho, ktorý, ako 
vieme, nie je, lebo sa bojí medveďov 
a utiekol pred nimi do Himalájí. Prá-
ve kvôli strachu sa Maďari v Tatrách 

vyskytujú iba v húfoch nad šesť jed-
notlivcov. Tieto nízko početné stáda 
sú však mimoriadne vzácne a najčas-
tejšie stáda maďarských návštevníkov 
tvorí oveľa viac kričiacich hláv. 

Pred vchodom lanovky na Skalna-
té pleso a Lomnický štít som narátal 
48 Maďarov na štyri metre štvorcové. 

Tisli sa k sebe v rade na lístok. To 
je 12 Maďarov na meter štvorcový. 
Treba okamžite zrevidovať učebnice 
zemepisu v celej EÚ, lebo najväčšia 
hustota maďarského obyvateľstva nie 
je v Budapešti, ale pred tatranskou la-

novkou. Menšia hustota Maďarov, ale 
nie výrazne, je na Štrbskom plese a na 
niektorých úsekoch tatranskej magis-
trály. Na tomto skalnatom turistickom 
chodníku si pripadáte často ako na 
priechode pre chodcov v rannej špičke 
v centre maďarského hlavného mesta. 
Stáda Maďarov ani za Boha neuhnú, 

hadia sa za sebou v dlhokánskych 
vreštiacich zástupoch a vrážajú do tu-
ristov ako zmyslov zbavení.

Tatry však majú príjemné stránky. 
Napríklad taký Tatranský čaj s veľkým 
T. Nemyslím bylinnú zmes zaliatu vria-
cou vodou, ale niekoľko druhov alko-
holického nápoja od najslabšieho až 
po zabijácky 72-percentný. Poprosil 
by som však výrobcu, aby sa lepšie 
porozhliadol po zvyškoch lesov pod 
tatranskými končiarmi. Je isté, že za 
roky po tragédii tam narástla rôzna 
zeleň, ale za nič na svete si neviem 
spomenúť, že by som pod Tatrami 
zaregistroval kokosové palmy. Preto 
ponúkať pravý kokosový tatranský čaj 
ako špičkový domáci produkt je niečo 

podobné, ako na Kube predávať pravý 
bryndzový rum.

Najlepšiu perličku som si nechal 
na záver. V Tatrách boli a sú odjakživa 
predražené toalety na staniciach. Na 
Štrbskom plese pýtajú za malú po-
trebu 40 centov, v Starom Smokovci 
o desať centíkov menej. Nedalo mi a 
dal som sa do reči so WC tetou. Tu je 
prepis autentického dialógu.

Ja: „Pani, ten chlebíček mám kde?“ 
Teta WC: „Aký?“ Ja: „No, čo pridáva-
te k tej cene za WC. Čudujem sa, že 
Bill Gates sa venuje stále  počítačom 
a už nerobí kšefty na tatranských zá-
chodoch.“ Teta WC: „Ja som tu len 
zamestnaná, ja neviem, komu tento 
záchod patrí.“                  Milan ZEMO   

O Maďaroch a tatranskom kokosovom čaji 

H U M O R E S K A

Leto je vypité. Na dne pohára 
zostali iba kvapky spomienok. Do-
voľte mi, aby som vám z nich pár 
nakvapkal. Budú o Tatrách, ako ich 
nepoznáte.

Raz sa udáva hustota obyvateľstva 
Maďarska 107, inde zase 109 a ďalšie 
zdroje uvádzajú 112 obyvateľov na 
kilometer štvorcový. Je to preto, lebo 
Maďari sú po predkoch na malých 
chlpatých koníkoch národ neposedný. 
Neposedia na zadku, aby ich mohli 
presne zrátať, a stále sa niekam ženú. 
V lete a zime najviac do Tatier. Tam je 
ich hustota nie na kilometer štvorco-
vý, ale meter štvorcový prekvapujúca. 

Narodil sa 18. septembra 1945 v Bratislave, kde vyštudoval najprv konzer-
vatórium, konkrétne hru na husle, aby vzápätí absolvoval štúdium dramaturgie 
na VŠMU. Do literatúry sa po prvýkrát zapísal básnickou zbierkou Sad zimných 
vtákov (1965) a odvtedy mu vyšlo už osemnásť básnických zbierok. Od kulto-
vého Lipohrádku až po zatiaľ ostatnú knihu básní To je moja reč. Výnimočná 
schopnosť Kamila Peteraja v koncentrovanej podobe podať nový pohľad na svet 
našla svoje vyjadrenie v dvoch knihách bonmotov a aforizmov, no a autor s oča-
mi dieťaťa nezabudol ani na najmladšiu generáciu, pre ktorú napísal tiež dve 
knihy, pridajúc k tomu šesť kníh piesňových textov. Práve texty piesní sú tým 
zázračným kľúčom, ktorým Kamil Peteraj otvára už desaťročia srdcia obrovskej 
rodiny milovníkov slovenskej populárnej hudby. Prúdy, Pavol Hammel, Marika 
Gombitová, Robo Grigorov – to sú len tie najznámejšie mená interpretov, pre 
ktorých tento doslova zakladateľ našej textárskej školy tvoril a tvorí. Kamil Pe-
teraj má však prsty aj v ďalšom historickom počine. Keď bol v sedemdesiatych 
rokoch dramaturgom divadla  Nová scéna, bol to práve on, ktorý sa textársky 
a dramaturgicky zaslúžil o obrovský úspech prvého slovenského muzikálu Cy-
rano z predmestia.

Na otázku ako vníma svojich šesťdesiatsedem rokov, ktorých sa v týchto 
dňoch dožíva, odpovedal Kamil Peteraj sebe vlastným štýlom: „Dovtedy si mla-
dý, kým si myslíš, že to najlepšie máš pred sebou. Toho sa držím.“ 

Barbara PRIBYLINCOVÁ

B á s n i k  s  h u d b o u  v  s r d c i

M E D A I L Ó N
Veľa ľudí ani nevie, že dôverne pozná jeho tvorbu 

v podobe piesňových textov, ktoré tvoria zlatý fond slo-
venskej populárnej hudby. Ctitelia poézie nedajú dopustiť 
na jeho šarmantné básne. Nejeden mládenec ich použil pri 
dobýjaní srdca svojej vyvolenej. No a literárni fajnšmekri 
si tohto autora vážia ako briskného glosátora, autora bon-
motov a aforizmov, ktoré umožnia čitateľovi náhle vidieť 
svet okolo iným pohľadom. Taký je básnik, textár a drama-
turg Kamil Peteraj. 
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Bratislavský hrad Alfredovi Piffl ovi učaroval, ale priniesol mu aj niekoľkoročné väzenie

Talen t  nap lno  venova l  arch i t ek t úre  a  archeo lóg i i
    Eva ZELENAYOVÁ- Foto: archív

Priamo v samom centre nášho 
hlavného mesta straší skorodova-
ná, nevynachádzavá konštrukcia so 
špinavými sklami, ktorá má chrániť 
aj ukazovať zvyšky zaniknutého 
kostola vedľa známeho manderláka 
– prvej výškovej stavby Bratislavy. 
Je to ukážka neúcty k našej histó-
r ii. A koľko bolo kr iku k obnove hra-
du?  Nie prvý raz... 

Pavel Dvořák vo svojej knižke 
Zlatá kniha Bratislavy uvádza, že 
po tom, čo hrad v roku 1811 zhorel, 
nikto sa  o jeho obnovu nezaujímal. 
Až do vzniku Česko-Slovenska. Ale 
aj neskôr sa celkom reálne uvažo-
valo o jeho zbúraní a na uvoľnenom 
mieste mali vybudovať  univerzitné 
mesto. Ešteže sa zámeru do cesty 
postavili vojny...

■ CENA FRA ANGELICA
V tomto roku za obnovu hradu 

získal cenu Fra Angelica už ne-
žijúci profesor Alfred Pif f l. Cenu 
udeľuje Biskupská konferencia Slo-
venska osobnostiam, ktoré svojím 
dielom šír i l i a šír ia kresťanské hod-
noty. Čím si ju Alfred Pif f l, rodený 
Čech, zaslúžil? 

„Otcovi Bratislavský hrad 
učaroval,“ zaspomínal si syn Jan. 
„Delegovali ho do komisie Sloven-
ského pamiatkového ústavu, ktorá 
28. mája 1953 vykonala obhliadku 
hradu, a to je dátum, odkedy možno 
hovoriť o záchrane Bratislavského 
hradu,“  vysvetľoval ďalej.   

„Lenže odvtedy sa začína aj 
obdobie ponevierania sa, keď otca 
obvinil i z buržoázneho nacionaliz-
mu, lebo povedal, že keď Česi majú 
Pražský hrad, prečo by Slováci ne-
mohli mať Bratislavský?“ pr idal sa 
do rozhovoru o otcovi starší syn 
Lukáš. 

Alfred Pif f l sa narodil 13. júna 
1907 v Ústí nad Orlicí ako syn  
tkáčskeho majstra. Už na základ-
nej škole a na gymnáziu v Českej 
Třebovej vynikal v kreslení. Svoj 
talent však venoval architektúre. 
Vysokú školu skončil v roku 1931. 
Po absolvovaní vojenskej základnej 
služby v Košiciach a v Užhorode 
bol bez zamestnania. 

Prihlásil sa na inzerát do kon-
kurzu vo f irme Baťa v Zlíne. Kon-
kurz vyhral, stal sa členom propa-
gačného oddelenia a pracoval ako 
maliar plagátov, pútačov a rôznych 
letákov. Tempo vo f irme bolo nad 
jeho sily, no viac ho zotročovala 
práca, v ktorej sa nemohol  slobod-
ne prejaviť. V rámci Akcie pre ne-
zamestnanú inteligenciu si našiel   
miesto v Štátnom archeologickom 
ústave v Prahe. Priam osudovo sa 
jeho nadriadeným stal  archeológ 
Dr. Jaroslav Böhm, neskorší  pod-
predseda ČSAV. S ním prvýkrát 
urobil rekonštrukciu pravekých 

chát podľa odtlačkov v hline. Mož-
no dodnes sú tieto jeho archeolo-
gické práce v niektorom múzeu. 
V roku 1957 sa ich takmer dotýkal 
v Domici, ktorú navštívil  spolu 
s akademickým maliarom Jankom 
Alexym a jeho manželkou Šárou – 
tiež veľkými podporovateľmi obno-
vy Bratislavského hradu. Do denní-
ka si v tedy zapísal: „Po dvadsiatich 
piatich rokoch opäť vidím svoje 
tabuľky. Som rád, že som pre to 
Slovensko niečo urobil.“

V archeologickej obci, nielen 
v Česko-Slovensku, ale aj v Ne-
mecku, upútal pozornosť, keď zdo-
kumentoval nálezové správy, lebo 
v nich zužitkoval svoje kresliarske 
schopnosti i vojenský kar tograf ický 
kurz. 

„Tak sa otec zapísal do archeo-
lógie, ktorá bola potom jeho para-
lelnou disciplínou. Napriek tomu, 
že ju neštudoval, vlastnou usilov-
nosťou sa vypracoval na takého 
exper ta, že ho pozývali k rôznym 
archeologickým nálezom a na vy-
kopávky,“ prezradil nám syn  Lukáš. 

Pred vojnou sa Pif f l v Prahe 
podieľal  na príprave reprezenta-
tívnej výstavy Pražské baroko. Na 
vernisáži predstavili kurátor i výsta-
vy A. Pif f la kniežaťu Lobkowiczovi, 
ktorý hľadal architekta  histor ika 
pre svoj stavebný úrad v Bíline. 
V službách kniežacieho rodu  zostal 
pracovať do roku 1945.

   
 
■ PONUKA ZO SLOVENSKA 

„Otec skončil školu v roku 
1931. No už od roku 1934 pracoval 
na svojej dizer tačnej práci o vývoji 
protestantských chrámov, pr ičom 
presnoril nielen české pamiatky, 
ale aj protestantské Sasko,“ vkla-
dal ďalšie medzníky na životnú 
dráhu Alfreda Pif f la syn Jan a po-
kračoval: „Doktorát obhájil v roku 
1937. V roku 1946 habilitoval na 
ČVUT prácou na tému baroka, čo 
v súvislosti s Bratislavským hra-
dom neskôr zohralo dôležitú úlohu. 
A začal prednášať na ČVUT a na 
Akadémii výtvarných umení v Pra-
he.“

V roku 1947 navštívil i Pif f-
la v Prahe na technike prof. Emil 
Belluš a Ing. arch. Mar tin Kusý. 
Ponúkli mu účasť v konkurze na 
miesto mimoriadneho profesora 
dejín architektúry na obnovenej 
Fakulte architektúry SVŠT v Brati -
slave. V konkurze uspel a od aprí-
la 1947 začal na SVŠT prednášať. 
Neskôr sa stal prvým dekanom 
Fakulty architektúry a pozemného 
staviteľstva SVŠT v Bratislave, kde 
pôsobil desať rokov. 

Bol to otvorený, úprimný člo-
vek, ktorý sa netaji l svojimi poli -
t ickými názormi. Bol svedkom vy-

číňania sovietskych vojakov krátko 
po oslobodení mesta Roudnice nad 
Labem, kde vtedy jeho rodina bý-
vala. Videl, ako režim komunistov 
menil na trosky život mnohých ľudí. 
V listoch svojej matke sa zdôvero-
val so svojimi pocitmi. Jeden z nich  
z roku 1957 nikdy nedostala, no 
nachádza sa v Ústave pamäti ná-
roda (ÚPN).  Okrem iného v ňom 
napísal: „Aby som nezabudol, tak 
ten Chruščov sa tu všeobecne ne-
páči. Vraj vyzeral ako sedliak, kto-
rý nevie čítať ani písať. A s naším 
národným hospodárstvom to ide 
rapídne dolu vodou. Dostávame 
sa do strašného chaosu, najhoršie 
však je, že ten komunistický expe-
r iment si odskáče celý národ.“ 

■ V PAMIATKARSKOM RAJI
O  akademickej pôde sa myl-

ne domnieval,  že je slobodná. No 
zrejme aj tam natraf il na nepraj-
níkov, lebo ako sa neskôr synovia 
dozvedeli z materiálov ÚPN, Štátna 
bezpečnosť išla po ňom už od roku 
1947.  Neskôr bolo jeho sledovanie 

zrušené, spis skar tovaný, ale opäť 
otvorený. 

Po návšteve Sovietskeho zvä-
zu v roku 1956 počas besedy so 
študentmi napríklad povedal: „ Išiel  
som po Kremli, stretol som tam 
Stalinovu ženu. A nebudete veriť, 
vyzerala inteligentne.“ Sála burá-
cala, ale... 

Na otázku, kto ho obvinil, syn 
Lukáš odveti l: „Polit ické špičky. 
Bacílek povedal, že toho, kto začal 
záchranu hradu, treba zatvoriť! “

Pif f l od príchodu do Bratisla-

vy sa stal jedným z neúnavných 
zástancov záchrany a ochrany pa-
miatok. Stál pr i zrode mestských 
pamiatkových rezervácií. Bol za-
kladajúcim členom redakčnej rady 
periodika Pamiatky a múzeá.  Slo-
vensko so zreteľnou hranicou me-
dzi západnou stavebnou kultúrou 
a Byzanciou bolo pre neho rajom.  
Do pamiatkarskej aktivity zapájal aj 
svojich  študentov, čo dovtedy na 
fakulte architektúry nebolo zvykom. 
Ani to, aby sa profesor so svojimi 
žiakmi túlal ulicami mesta a pr iamo 
v teréne ich oboznamoval so sloh-
mi v architektúre. Vychádzky sa 
zvyčajne končili pr i Žigmundovej 
bráne, odkiaľ bol krásny výhľad na 
vtedy ešte jestvujúce Podhradie.  
Dokonca stihol zamerať jeho časť, 
hoci mu to nikto nekázal. Nemohol 
tušiť, že sú to posledné okamihy ži-
vota starého Podhradia. Synagógu 
kreslil, keď ju búrali...  

Meno profesora Pif f la sa z his-
tór ie Bratislavského hradu takmer 
vytrati lo. Napriek tomu, že práve 
jeho práca  z rokov 1953 – 1957 
bola základom záchrany a obnovy 
tejto mimoriadnej  pamiatky. Niet 
pochybností o tom, že príčinou bolo 
jeho zatknutie. Vraj  za ohováranie 
spriateleného štátu, šírenie poplaš-
nej správy a pokus o poburovanie. 
Stálo ho to dva roky života na Pan-
kráci, zničenú kariéru, pobabraný 
život celej rodiny. 

 
■ PREDNÁŠAL AJ TRESTANCOM

Bratia Pif f lovci navštívili otca 
vo väzení len raz. Viac nesmeli. 
Vtedy  si pozreli  aj výstavu archív-
nych dokumentov, na ktorej sa po-
dieľal.  

„Tak farbisto rozprával zážitky 
z prípravy tej výstavy, že ešte aj 
bachari okolo nás spozorneli. Pre 
prípravný tím výstavy mu dovoli -
l i  prednášať dejiny architektúry 
a histór iu umenia. Na jeho pred-
nášky chodili nielen spoluväzni, ale 
aj vedenie väznice.

Väzenský život profesora Pif-
f la nebol taký skľučujúci, lebo sa 
mohol ďalej profesionálne realizo-
vať a za spoluväzňov mal výkvet 
intelektuálnej špičky vo vtedajšom 
Česko-Slovensku. Z jáchymovské-

A k o s i  s a  n á m  n e d a r í  z v e ľ a ď o v a ť  k u l t ú r n e  d e d i č s t v o ,  k t o r é  b y  b o l o  n a  o č i a c h ,  p ú t a l o  p o z o r n o s ť ,  p r i  p o z n á v a n í  k t o -
r é h o  b y  s i  d e t i  m o h l i  p r e h l b o v a ť  v z ť a h  k  n a š e j  h i s t ó r i i .  T r e b á r s  v  B r a t i s l a v e  j e  ž a l o s t n e  m á l o  z a k o n z e r v o v a n ý c h 
a r c h e o l o g i c k ý c h  v y k o p á v o k  a  a j  j e s t v u j ú c e  s k ô r  o d p u d z u j ú ,  n e ž  p r i ť a h u j ú  p o z o r n o s ť . 

ho väzenia sa mu podarilo vytiah-
nuť bývalého žiaka Ivana Masára, 
ktorý t iež vynikajúco kresli l, ale 
jeho viera a vlastenectvo boli pre 
režim neprijateľné, tak ho zavreli. 
Keď sa Pif f l ocitol vo väzení, mal 
už jeho kolega, profesor Eugen 
Kramár, spoluautor projektu Novej 
pošty či Divadla P.O. Hviezdoslava 
v Bratislave, odsedených najmenej 
päť rokov. V pankráckej trestnici 
spolupracovali na obnove kláštora 
Barnabit iek na Hradčanoch.  

 
■ PIFFLOVA ULICA 

Po návrate z väzenia prvé jeho 
kroky smerovali opäť na hrad. Ale 
už na druhý deň mu ktosi do tele-
fónu hrozil, nech mu vraj  ani ne-
napadne tam chodiť. Do nijakého  
zodpovedajúceho zamestnania ho 
vtedy neprijali. Stal sa pomocným 
robotníkom v bratislavskej  pórobe-
tónke. Staval kultúrny dom v Senci, 
kde svojimi archeologickými objavmi 
posunul dejiny mesta hlbšie do his-
tórie. Chvíľu pracoval v stavebnom 
podniku v Pezinku, kde vo voľnom 
čase kreslil staré domy a uličky pred 
ich demoláciou. Na sklonku života 
sa predsa len vrátil na „svoje“ Pod-
hradie, tentoraz  ako vedúci časti ar-
cheologického výskumu v súvislosti 
s jeho búraním pre výstavbu mosta 
SNP. Podieľal sa aj  na archeologic-
kom výskume rímskej stanice Geru-
lata v Rusovciach a na hrade Devín. 
Posledným objektom jeho architek-
tonického výskumu bola Vodná veža 
v Bratislave. 

V roku 1971 mu umožnili obhá-
jiť vedeckú hodnosť kandidáta vied. 

Zomrel náhle 26. júna 1972 
v Bratislave. Hlavné mesto Sloven-
ska sa mu odvďačilo tým, že v roku 
1991 jednu z petržalských ulíc na-
zvali jeho menom.  

Dielo architekta, pamiatkara, 
histor ika architektúry, archeológa 
a výskumníka  profesora Alfreda 
Pif f la predsa len nezostalo celkom 
nepovšimnuté. Vlani pr i príležitos-
t i Medzinárodného dňa pamiatok 
a histor ických sídiel prevzali jeho 
synovia  Cenu Alžbety Günthero-

vej-Mayerovej, ktorú udeľuje Pa-
miatkový úrad SR za celoživotné 
dielo a mimoriadny prínos v oblasti 
ochrany pamiatkového fondu Slo-
venskej republiky. Slávnostný akt 
sa uskutočnil v Kostole sv. Antona 
Pustovníka v areáli národnej kul-
túrnej pamiatky – kar tuziánskeho 
kláštora v Červenom Kláštore. 

„Bolo to pre nás veľmi dojíma-
vé. V ďakovnej reči sme spomenuli, 
že aj Dom priora v areáli kláštora 
bol obnovený podľa otcovho projek-
tu,“ vyznal sa Lukáš. 

Alfred Piffl /druhý z prava/ s rodinou.

Čech, ktorý zachránil bratislavský hrad.
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N a  p o d u j a t í  v y s t ú p i l i  d e t i  i  ľ u d o v á  r o z p r á v a č k a

Podv ihor la t ské  f o lk lórne  s lávnos t i  2012
Už po dvadsia t y devia t y raz kraľoval  fo lk lór  v Porube pod V ihor la tom, keď sa v nedeľu 5 .augusta 
v miestnom amf i teát r i  z iš la takmer desia tka úč inkujúcich fo lk lórnych kolek t ívov,  k tor ým pr iš lo 
zat l ieskať do št yr is to d ivákov – okrem domácich a j  z  okol i t ých obcí ,  v  ne jednom pr ípade i  so sta -
rostami na če le . 

Podvihor latské fo lk lórne s láv-
nost i   organizačne pr ipravi la obec 
v spoluprác i  s tamojším miestnym 
odborom Mat ice s lovenskej pod 
zášt i tou predsedu Košického sa-
mosprávneho kraja Zdenka Tre -
buľu a t iež s f inančnou podporou 
Mat ice s lovenskej .  Ich 29. ročník 
otvor i l  starosta obce Juraj  Kr iška. 
St ručne pr ipomenul  ich histór iu, 
podč iarkol  ich význam pre obec 
ale aj  región,  vy jadr i l  potešenie, 
že rokmi s i lnejú,  rozrastá sa po -
čet účastníkov i  d ivákov. Preto 
i  teraz s veľkou spokojnosťou 
všetkých a hostí  zv lášť pr ivíta l . 
Medzi  hosťami bola poslankyňa 
Európskeho par lamentu Monika 
Smolková, poslankyňa NR SR 
Ľubica Rošková, r iadi te ľka Domu 
Mat ice s lovenskej v Michalov-
c iach Már ia Kušnírová. Svoj po -
zdrav s lávnost iam poslal  pred-

seda KSK Zdenko Trebuľa,  jeho 
zástupca Emi l  Ďurovčík aj  pr imá-
tor  Michalov iec V i l iam Záhorčák, 
k tor ým iné povinnost i  nedovol i l i 
pr ísť tentokrát do Poruby osobne. 

spoločné úč inkovanie mladých a 
starších, pretože to dáva nádej, 
že náš fo lk lór  a ľudové t radíc ie 
pret r vajú i  do budúcnost i .  Regió -
nu sľúbi la za seba pomoc vždy, 
keď to bude možné. 

V úvode programu vystúpi l i 
det i  z Materskej  školy v Porube, 
po nich t iež domáca detská fo lk-
lórna skupina Lupienok. A keď už 
spomíname domácich, tak dospe-
lých zastupovala dedinská fo lk-
lórna skupina Porubjan.  Dodajme, 
že tak Lupienok ako aj  Porubjan 
vedie tamojš ia predsedníčka 
MO MS Mar ta Dudrová a má za 
sebou už roky záslužnej  práce 
v tomto smere. V programe sa ďa-
le j  predstavi l i  DFSk Smižančanka 
zo Smižian, Porubľanka z Ruskej 
Poruby, mužské spevácke skupiny 
Hatalovčan z Hatalova a Furma-
ňe z Trebišova. Nechýbala ľudová 
rozprávačka Hrubá Erža z Bá-
noviec nad Ondavou a bodku za 
of ic iá lnym kul túrnym programom 
urobi lo vystúpenie fo lk lórneho 
súboru V ihor lat  zo Sniny. Všet-
kým sa úpr imne za ich príspevok 
k tohtoročným slávnost iam poďa-
koval  starosta obce Juraj  Kr iška, 
odovzdal im kvety,  vecné dar y a 
ďakovné l ist y,  deťom sladkost i . 
A už t radične s lávnost i  vyvrchol i l i 
tanečnou zábavou s dobr ým guľá-
šom i  ďalším občerstvením.

Na Zemplínskej Šíra-
ve v časti Medvedia hora sa 
počas prázdnin konalo zaují -
mavé podujatie pre mladých 
matičiarov. Stretl i sa tu pred-
stavitel ia i členovia odborov 
Mladej Matice zo stredného 
a z východného Slovenska: 
Michalovce, Kaluža, Kusín, 
Vranov nad Topľou, Kamen-
ná Poruba, Hencovce, Lip -
tovský Mikuláš, Podtureň, 
Rožňava a Stropkov.

Maratón celovíkendových 
prekvapení odštar toval hos-
t iaci DMS v Michalovciach. Po 
spoločnej pravej slovenskej 
večer i na miestnom salaši pre-
behla prezentácia o zemplín-
skych krojoch a ľudových pies-
ňach. Zaspievať pr iš iel a j malý 
veľký víťaz celoslovenskej sú-
ťaže v speve ľudových piesní 
Ondrík Novák. 

Ďalš ie dopoludnie bolo ve-
nované rodákom a významným 
osobnostiam nášho regiónu, o 
k torých sa ale veľa nehovorí. 
O to zaujímavejš ie bolo po-
čúvanie o predsedovi Zahra-
ničnej MS, kňazovi a zároveň 
tvorcovi našej slovenskej vlaj -
ky Františkovi Jozefovi Fugovi 
i  návšteva jeho pamätnej izby 
v dedinke Vinné. Nenechal i 
sme si ujsť ani návštevu Tr-
navy pr i Laborci. Nachádza sa 
tam pamätník Vi l iama Gaňa, 
nestora česko-slovenskej de-
fek tológie. Celý svoj život za-
sväti l  práci špeciálneho peda-
góga a venoval sa hlavne hlu-
chonemým deťom. Bol jedeným 
z hlavných zakladateľov špeci-
álnej pedagogiky na Slovensku. 

S jeho odkazom v srdci, 
zohr iat i  od slnka sme sa pre-
sunul i na slávnostný obed do 
hotela Družba v centre Micha-
loviec. Návšteva Zemplínskeho 
múzea, účasť na jedinečnom 
kultúrnom podujatí ochotníc-
kych divadiel Mihaľovski deski 
a zakladanie Jánskeho ohňa 
bolo našim ďalším progra-
mom dňa. Uchovávanie tradí-
c ie Jánskych ohňov nám pr iš l i 
predviesť folklórne skupiny Vi -
ňančan, Tarnavčan, Porubjan 
i Pozdišovske harčarki. Pr iho-
vor i l  sa nám aj ta jomník MS Ma-
r ián Gešper. Vyzdvihol histór iu 
i  súčasnosť Matice a dlhoročnú 
č innosť matič iarov v Michalov-
ciach. Bolo dojímavé sledovať, 
že nielen špor t a zlé časy ve-
dia Slovákov spoj i ť, ale aj spo-
ločná radosť z pr ipomenutia si 
našej národnej identi ty dokáže 
zázraky. 

Tretí deň nás čakala plavba 
loďou po Šírave. Pozoroval i 
sme krásy slovenskej prírody 
i diela ľudské na brehu. Kraj -
ší záver spoločne strávených 
chvíľ sme si ani nevedel i pred-
stavi ť. Po výstupe z lode sme 
sa už usádzal i v jedálni penzi -
ónu Anima, kde sa nám poďa-
koval i za účasť a záujem Már ia 
Kušnírová, r iadi teľka Domu 
Matice slovenskej v Michalov-
ciach a Kar ina Obšatníková, 
organizátorka a garantka celé-
ho podujat ia.

Ďakujeme naozaj všetkým, 
tým k torých sme spomenul i 
i  tým, k torí sa akokoľvek po-
dieľal i  na príprave i samotnej 
real izáci i  tohto vydareného 
podujatia. 

 Mária TK ÁČOVÁ

Mladí matičiari
za poznaním

Prítomným sa pr ihovor i la a j  eu-
roposlankyňa Monika Smolková, 
k torá sa na s lávnost iach zúčast-
ni la už t retí  raz a ako povedala, 
najväčš iu radosť má z pohľadu na 

Na slávnostiach vystúpila aj detská folklórna skupina Lupienok.

V Báčskom Petrovci nájdete zaujímavý výtvarný artefakt

Drevorezbu im darovali trenčianski motorkári
Slováci Slovákom - to je nápis na drevorezbe, ktorá visí na jednej z budov u našich dolnozemských Slovákov v Báčskom 
Petrovci. Zaujímavé je, ako sa tam tento výtvarný artefakt dostal. A ešte zaujímavejšie je, kto ho do Srbska priniesol a 
prečo. Boli to slovenskí motorkári z trenčianskeho chopper klubu Black Kings.

Prezident k lubu Black K ings 
Miroslav Appel t  hovorí,  že motor-
károv k tomuto kroku inšpirova-
l i  samotní dolnozemskí Slovác i , 
k tor í  stále nezabúdajú na svo -
ju domovinu. „Pý tate sa, ako sa 
to začalo? V idel  som pred t romi 
rokmi dokument v Slovenskej  te -
levízi i  -  o Báčskom Petrovc i,  o 
Slovákoch, k tor í  tam ž i jú.  Musím 
povedať,  že ma veľmi oslov i l ,  pre -
to som si  naš iel  na internete of ic i -
alnú st ránku obce a poslal  som im 
správu, že v rámci dovolenky by 

sme sa tam radi  zastavi l i ,“  hovorí. 
Veľmi ich poteš i lo,  že Slovác i  tu 
ž i jú v iac ako 250 rokov a stále s i 
zachovávajú svoju ident i tu a ná-
rodné t radíc ie. 

„Chcel  som,  aby v  Pet rovc i  po 
nás n iečo hodnotného zosta lo  a 
zároveň,  aby sme ne jakým spô -
sobom pre jav i ť  úc tu S lovákom, 
k tor í  tam ží jú  už to ľké roky a 
nezabudl i  na svo ju  domovinu,“ 
uvádza Appel t  na margo drevo -
rezby,  k torú do Pet rovca pr iv iez l i 
v  roku 2010 na 49.  ročník  S loven -
ských národných s lávnost í .Podľa 
Appe l tov ych s lov akc ia  v  n ich za -
necha la h lboký do jem a rad i  sa 
sem opäť v raca jú. 

„Pred Vami všetkými dávam 
k lobúk dole,  ste pr ík ladom pre 
všetkých ľudí pre k tor ých je po -
k ladom! “ dodáva Miroslav Appel t 
na záver.

( j r,  mb)

Kamila CHILOVÁ - Foto: archív

Z  k a ž d é h o  k ú t a  s a  o z ý v a l  s p e v  i  z v u k  h a r m o n i k y

G e m e r s k ý  f o l k l ó r n y  f e s t i v a l  R e j d o v á
Usmievavé slniečko a krásne spevy, znejúce celou rázovitou dedinou, nás vítali do ďalšieho dňa. Rejdovské dvory 
lákali svojou výzdobou, ochutnávkou, pestrosťou a ľudia si našli k sebe rýchlo cestu. Zvony evanjelického chrámu sa 
rozzvučali a aj z duchovnej stránky sa oživil celý festival, skoro už zabudnuté zvyky, ako tradičné gemerské ohlášky, 
vyčarili v preplnenom kostolíku na tvárach úsmevy a krásne spomienky. 

listi v pásme Ide káčor – Gemerčatá 
z Dobšinej, Malý Stromíš z Vlachova, 
Hadäre z Gemerskej Polomy, Havia-

Následne na útulnom námestíčku 
zvanom Na pľacu sa predstavili det-
ské folklórne súbory, skupiny a só-

rik z Rožňavy, Kincskeresó z Drna-
vy, Lucia Urbančíková z Rožňavy, 
Ivana Žúdelová z Gemerskej Polo-
my, Viktor Darvaš z Krásnohorského 
Podhradia, Ľudová hudba Ondreja 
Hlaváča, Ľudová hudba Lúčka z Rož-
ňavy a znovu nám vyrastajú ďalšie 
talenty, osobnosti folklóru. Diváci 
mali čomu tlieskať a rodičom sa trb-
lietali slzy pri vystúpení svojich detí. 
V príjemnej atmosfére sa Na pľaci 
už chceli ukázať aj dospelácke sú-
bory, a tak sa z každého kúta ozýval 
spev, zvuk harmoniky, proste dobrá 
nálada. Krojovaný pestrofarebný 
sprievod celou dedinou prešiel 
k amfiteátru. V programe vystúpili 
folklórne skupiny a súbory  Ľudová 
hudba Paprčkovci ml. z Hriňovej, 
Kýčera z Čierneho Balogu, Hôra 
z Rejdovej, Stromíš z Vlachova, Do-
lina a Hadäre z Gemerskej Polomy, 

Lehoťanka z Čiernej Lehoty, Hrabina 
z Nižnej Slanej, Bystränky z Rožňav-
ského Bystrého, Haviar z Rožňavy, 
Borostyán z Drnavy, Gočovan z Go-
čova a na záver Dubina z Rožňavy. 
Mnohé kolektívy doprevádzala Ľudo-
vá hudba Ondreja Hlaváča. Program 
uvádzala zaujímavá dvojica Katka 
Birková a Peťo Gallo. Na záver toh-
to bloku spevu a tanca boli ocenení 
jednotlivci za svoj prínos v zachová-
vaní zvykov a kultúrneho dedičstva, 
ako aj pri príležitosti životného ju-
bilea. Ale jedno pekné ocenenie mi 
nedá nespomenúť, Ján Lipták – dlho-
ročný folklorista, choreograf, človek 
spojený s muzikou, tancom, spe-
vom – poďakovanie je v správnych 
rukách. Program pokračoval ďalej 
až do večerných hodín. Sprievodné 
podujatia, ako jarmok, tvorivé dielne, 
krojované bábiky, prezentácia obce 
Rožňavské Bystré, ukážky z tvorby 
domovov sociálnych služieb Amália a 
Jasanima z Rožňavy krásne dopĺňali 
pekne prežitý deň. Poďakovanie patrí 
okrem hlavným organizátorom všet-
kým, ktorí akýmkoľvek spôsobom 
prispeli k úspešnému priebehu festi-
valu, a bez mravenčej práce pracov-
níkov Gemerského osvetového stre-
diska v Rožňave a Obecného úradu 
v Rejdovej by to ani nešlo. Ďakujem 
vám v mene všetkých matičiarov.

Zlatica HALKOVÁ - Foto: archív

Aj naďalej nám vyrastajú nové folklórne talenty.

Členovia klubu Black Kings v Báčskom Petrovci.



Z O  Ž I V O T A  M A T I C E  S L O V E N S K E J

Z O  Ž I V O T A  M A T I C E  S L O V E N S K E J W W W . S N N . S K

1 2 . S T R A N A � � � � � � �

� 	 
 � �  � � � � � � 
 � � � �

Týždenník Matice slovenskej. Vydávajú MS a VMS, s.r.o., Martin. Šéfredaktor Maroš SMOLEC. Zástupcovia šéfredaktora Michal BADÍN a Emil SEMANCO. Sídlo: Mudroňova 1, 
036 52 Martin. Tel: 043/ 40 12 837 - 8, 41 34 535, 40 12 811, e-mail: snn@matica.sk, snnredakcia@matica.sk. Filiálna redakcia: Grösslingová 23, 812 51 Bratislava. Tel: 02/ 52 96 
57 52. Administrácia: Matica slovenská, Mudroňova 1, 036 52 Martin. Tel: 043/ 40 12 837 - 8, 41 34 535. Tlač Ultra print, Bratislava. Rozširuje PNS, Mediaprint Kapa a redakcia. 
Redakčná rada: Marián TKÁČ, Ján ČOMAJ, Roman MICHELKO, Ján JANKOVIČ, Drahoslav MACHALA, Pavol MAČALA, Andrej STRÝČEK. Podávanie novinových zásielok povo-
lené OZ SsRp Banská Bystrica, č.j.1081-93-PTP z 30. 3. 1993. Objednávky na predplatné prijíma redakcia SNN, Slovenská pošta a každý doručovateľ. Objednávky zo zahraničia: 
redakcia SNN a Slovenská pošta, a. s., Stredisko predplatného tlače, Námestie slobody 27, 810 05 Bratislava 15, e-mail: zahranicna.tlac@slposta.sk. Ročné predplatné 26 €, 
v ČR 530 Kč + 460 Kč poštovné, Európa 100€, ostatný svet 180USD. Neobjednané rukopisy a fotografi e nevraciame. MIČ 49 644, ISSN 0862-8823. EV 4009/10.

Marián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Stretnutie na ulici
„Ach, pán 

predseda, ako 
dobre, že som 
vás stretla!“

„ D o b r ý 
deň, môžem 
vedieť vaše 
meno?“ pý-
tam sa. Po-
staršia pani 
mi meno aj prezradí, ale tak 
šušlavo, že nerozumiem. 
„To je moja dcéra,“ uká-
že rukou na asi 30 -ročnú 
dámu. Aj tej podám ruku, 
aj tá svoje meno prehltne. 
A tak zdvori lo vyzvedám: 
„Ako sa máte?“

„Nuž ako, včera ma vy-
hodil i zo zamestnania ako 
dôchodkyňu.“

„Kde ste robil i?“
„Celý život som bola 

zdravotnou sestrou.“
„Hm, ťažko vám pomô-

žem.“
„No nejde o to, ide mi o 

peniaze, k toré som dala Ma-
tici.. .“

„Matici? Asi ste investo-
vali do PDSI ...“

„No hej, ale cez Maticu. 
Váš predchodca sa pre -
do mnou skrýval, dobre, 
že som stretla aspoň vás! 
Kedy mi Matica peniaze vrá-
t i? Ide o tr i mil ióny korún!“

„Drahá pani, robíme kro-
ky...“

„Aké kroky? Ja chcem 
svoje peniaze naspäť,“ ho-
vorí a pozerá mi do očí tak 
úprimne, akoby očakávala, 
že siahnem do vrecka a vy-
t iahnem z neho tr i mil ióny.

Príbeh je skutočný, stal 
sa pred Luxorkou v Brati -
slave. Nie ojedinelý. Pýtam 
sa teda, naši drahí čitatel ia, 
čo mám s tým robiť? Podal 
som trestné oznámenia už 
vlani v apríl i , lebo vec zais-
te nemôže odísť do zabud-
nutia. Ľuďom, ktorí uveril i 
Matici a vložil i do PDSI 
(nehovoriac už o Národnom 
poklade) nemalé peniaze, 
ide o ne. Ak ich nedostanú 
naspäť, budú Matici ďa-
lej veriť? A aké meno nám 
budú robiť medzi príbuz-
nými a známymi? Čo na to 
zodpovední spomedzi nás, 
k torí sú napríklad naďalej 
členmi výboru Matice? Aké 
meno robia Matici, k torá 
„sa nevie s nimi vysporia-
dať“? To je citát ďalšej 
obete podnikania Matice 
na f inančnom trhu. Prečo 
sa nesmieme dozvedieť, čo 
sa skrýva v kovovej skrini 
v budove Matice v Mar tine, 
od ktorej niektorí zo spomí-
naných členov výboru majú 
kľúče? To naozaj na takú 
„maličkosť“, ako je preuká-
zanie, čo v skrini je, „len“ 
nemajú čas?

Otázok je veľa, odpovede 
chýbajú.

O Č A M I  M A T I C E

Ročné predplatné 26 €
Polročné predplatné 13 €

Štvrťročné predplatné 6,50 €
Slovenské národné noviny 

si môžete objednať aj na tel. 
čísle 043 / 4012 837

a na adrese 
snnredakcia@matica.sk

V SNN 36 
s i  p r e č í t a t e :

Od našich matičných prispievateľov z celého Slovenska

S p o d  s p r a v o d a j s k é h o  p e r a
ším dôvodom na príjemné spomienky 
bolo opekanie. Každý si priniesol sla-
ninku, špekáčky, ale aj rajčiny, papriku, 
cibuľu a všetko, čo k takejto udalosti pat-
rí. Ďalším bodom programu bola ochut-
návka kvalitného guláša, ktorý v kotlíku 
navarili Mirka Zemková a Róbert Hra-
chovec. Prítomných potešila aj návšte-
va riaditeľky Domu Matice slovenskej 
Janky Valigurčinovej. Spolu zhodnotili 
stretnutie i navzájom sa poinformovali, 
čo čaká dubnických matičiarov do kon-
ca roka 2012. V dnešnej uponáhľanej 
dobe si treba nájsť čas aj na relaxáciu 
a príjemné posedenie. Toto bolo jedno 
z nich.

Štefan ANTALÍK    

■ BYSTRIČANIA V HRUŠOVE
 Dňa 17. 8. 2012 sa ako každý rok 
konala Hontianska paráda v Hrušove. 
Išlo už o 17. ročník, no pre nás, nový 
kolektív DMS v Banskej Bystrici, bol 
to ročník prvý. Prvý z „opačného“ vní-
mania festivalu, pretože dosiaľ sme na 
Hrušove boli ako členovia súborov, a 
vtedy si človek všíma odlišné veci. Ne-
vidí osobné nasadenie usporiadateľov 
festivalu, nevidí dobrú organizáciu pre 
zdarný priebeh programu, nestíha vidieť 
prácu a ľudskosť manželov Brlošovcov, 
s akou sa venujú všetkému a každému. 
Tento rok sme po prvý raz mali možnosť 
zúčastniť sa tohto už pár rokov zabe-
hnutého „kolotoča“ a pomôcť i svojou 
troškou. Veríme, že každý, kto v Hrušo-
ve bol, si tak domov odniesol veľa zážit-
kov, krásnych okamihov s pocitom o rok 
to zopakovať znova. 

Jana KRÍŽOVÁ

■ PRÍRODNÁ LEKÁREŇ V NITRE
 Nádherne šíriaca sa vôňa čerst-
vých byliniek láka vstúpiť.  Ten, kto tak 
urobí, ocitá sa medzi čerstvými ukážka-
mi byliniek či sušenými bylinkami, pek-

■ V DIAKOVEJ BEZ NUDY
 I tohtoročné letné prázdniny sa dia-
kovskí matičiari snažili spríjemniť prázd-
ninujúcim deťom, či dovolenkujúcim 
rodičom pomaly už tradičným podujatím 
Prázdniny bez nudy. Tieto celodenné 
športovo-relaxačné a hrové aktivity sa 
stali populárnymi nielen v Diakovej či 
susedných Dražkovciach, ale zúčastnili 
sa ho deti aj z Martina, Horného Kalní-
ka, Sklabinského Podzámku a Bratisla-
vy. V areáli diakovskej Colnice šantili 
a súťažili toto leto deti, ale i rodičia či 
starí rodičia dokonca dvakrát – 27. 7. a 
15. 8. Najúspešnejšími disciplínami boli 
beh v plutvách, skákanie vo vreci, beh 
vo dvojiciach či triafanie kolkov čiap-
kou. Veľký záujem bol aj omaľovanie na 
tvár, výrobu pirátskych masiek a súťaž 
o najkrajšiu múmiu. Po spoločnom hot-
dogovom obede sa predviedli historickí 
šermiari zo skupiny Taurus. Malí súťa-
žiaci boli odmenení pirátskou perlou, 
pexesom o slávnych Slovákoch a matič-
nou zástavkou. Organizátorom prialo aj 
počasie a tak o pravú letnú atmosféru 
a prázdninové zážitky nebola núdza. 
Organizačnými partnermi projektu boli 
Potraviny PAGI v Diakovej, Dom Matice 
slovenskej v Žiline, Turčianske kultúrne 
stredisko v Martine a fi nančne ho pod-
porila aj Matica slovenská v Martine.

Branislav KOHÚT

■ PRÍJEMNÉ STRETNUTIE
 Dňa 23. 8. 2012 sa členovia a 
sympatizanti Miestneho odboru Matice 
slovenskej z Dubnice nad Váhom stretli 
pri prvej studienke. V tomto peknom a 
príjemnom prostredí dubnických hôr sa 
stretávajú spolu s rodinnými príslušník-
mi už niekoľko rokov. Rodinná atmosfé-
ra, úprimné rozhovory a džavot detí, to 
sú atribúty, ktoré z tohto stretnutia robia 
to pekné, na čo sa dlho spomína. Ďal-

ne zafarbenými a príjemne voňajúcimi 
čajmi, výzdobou z obrúskov s bylinkami, 
cenného herbáru a replík byliniek s ich 
odbornými latinskými názvami. Pozva-
nie Domu Matice slovenskej v Nitre 
prednášať na tému Prírodná lekáreň, 
prijala pani Anzelma Hlôšková zo Zväzu 
záhradkárov v Nitre. To, že sa svojmu 
koníčku venuje s láskou a prirodzenou 
citlivosťou, odzrkadľovalo bezprostred-
né odovzdanie svojich vzácnych odbor-
ných poznatkov a praktických životných 
skúsenosti. Mnohí, už skúsení účastníci,  
sa dozvedeli viac o histórii prírodného 
lekárstva, jednotlivých praktikách tej-
ktorej doby, zásadách pri starostlivosti 
o bylinky, vďačné recepty, odpovede 
na otázky spojené s konkrétnymi ťaž-
kosťami, ale i názvy a poznatky, ktoré 
už v nových publikáciách nemožno 
nájsť. Snáď najcennejšími zážitkami 
z prednášky však boli skúsenosti lektorky 
z vlastného detstva a života, kedy moh-
la pozorovať praktiky babky zelinkárky 
spojené s istou magickou atmosférou. 
Naša dnešná uponáhľanosť a prirodze-
ná necitlivosť vnímania signálov nášho 
organizmu nás núti čoraz viac spomaliť, 
hľadať možnosti liečby i vo fytoterapii a 
najmä zdravšie žiť, čo je priama požia-
davka na našu psychiku. Preto i touto 
cestou prednášok zameraných na vyu-
žitie a vnímanie síl prírody, chceme po-
ukázať na život a zvyky našich predkov, 
na ich odkaz pre náš súčasný uponáhľa-
ný život. Berme si príklad z pani Anzel-
my, či jej manžela pána Milana Hlôšku, 
ktorý sa vo svojom voľnom čase venuje 
fotografovaniu okamihov svojej lásky – 
folklóru. Objektív mu otvoril možnosť 
nielen zaznamenávať, ale aj venovať sa  
písaniu reportáží z folklórnych podujatí 
a byť aktívnym i na dôchodku. Ich koníč-
ky im ponúkajú nové rozmery realizácie 
a obohacujú nielen ich samotných. 

Veronika BILICOVÁ

■ Minister školstva Dušan Čaplovič o športových školách 
■ Ficova reforma Kaníkovej reformy ■ Baťko Vladimír Mináč a jeho 
odkaz pre Slovensko ■ Skúšky národnej a politickej dospelosti

V sobotu 11. augusta sa Hor-
šianski matičiari stretli v v prekrás-
nej prírode Horšianskej doliny na 
svojom treťom Matičnom dni. 

Po privítaní predsedníčkou miest-
neho odboru Máriou Udvardy-Lip-
tákovou nasledoval krátky kultúrny 
program v podaní malých matičia-
rov a žien – matičiarok. V príhovore 
sa predsedníčka MO MS zamerala 
hlavne na výročia a osobnosti nášho 
slovenského národa. Vyzvala, aby 
sme nezabúdali na ich význam a prí-
nos pre náš národ, na útrapy a boj 
za národnú slobodu, čo nám majú 
pripomínať tri vrchy a dvojitý kríž 
v našom znaku. Prítomných pozdravil 
aj riaditeľ Domu Matice slovenskej 
v Leviciach. Pripomenul hlavne úlohy 
Matice a oboznámil ich s najbližšími 
podujatiami Matice slovenskej v rámci 
okresu, aj celoštátne. Potom nasledo-
vala zábavná časť, v ktorej záujem-
cov čakali rôzne súťaže – tak pre 
dospelých ako aj pre deti. Súťažiaci 
boli ocenení diplomami, medailami, 
aj vecnými cenami. Kto mal záujem, 
mohol si vyskúšať svoje zručnosti 
v tvorivých dielňach. Veľkému záujmu 
sa tešila aj ukážka výcviku služob-
ných psov, ktorú predviedli členovia 
Horšianskeho kynologického klubu. 

Matičný deň v Horši

V dňoch 10. - 12. augusta 2012 
sa v Očovej uskutočnila 9. medziná-
rodná prehliadka tradičnej ľudovej 
kultúry Očovská folklórna hruda.

Počas troch dní sa uskutočnilo 
8 scénických programov a 6 sprie-
vodných podujatí vrátane tvorivých 
stretnutí v Remeselnom dvore. Veľ-
kému záujmu sa počas prvého dňa 
tešili programy Čaro v srdci, v ktorom 
účinkoval súbor Čarovné ostrohy, Ba-
bílom zo Stavěšíc spolu s fujaristami 
a rozkazovačmi z obcí Podpoľania, 
v programe Hrajte, že nám hrajte sa 
predstavil populárny spevák horehron-
ských piesní Ján Ambróz s ľudovou 
hudbou Borievka z Banskej Bystrice a 
záver večera patril špičkovému súboru 
Vranovčan v programe Z topľanskej 
doliny.

Po výbornej prezentácii na tohto-
ročných slávnostiach v Detve spoloč-
ný program druhého dňa otvorili jubilu-
júce súbory Hriňovčan a Očovan, ďa-
lej sa diváci potešili pri vystúpeniach 
hostí z Moravy a Poľska, ktorí vystúpili 
spoločne z so skupinami z Hrochote, 
Pliešoviec, Oravskej Lesnej a Suchej 
Hory v programoch Vitajte kamaráti 
milí a Zpod Tatier a Suchej Hory. Záver 
sobotného večera patril piesňam Pod-
poľania, s ktorými do Očovej zavítal ju-
bilant Juraj Pecník z Čerína so svojimi 
muzikatmi a hosťujúcimi spevákmi.

Nedeľa v Očovej si zachovala svoj 
tradičný kolorit najskôr programom 
detských súborov Poďme sa hrať, 
poďme spolu tancovať a potom ga-
laprogramom Keď z Očovej pôjdem, 
v ktorom sa predstavili Podpolianski 
vrchári, súbory Mladosť z Banskej 
Bystrice, Skorušina z Liesku, Salajka 
z Dambovíc, Zobor z Nitry, Detva a 
Očovan. Počasie veľmi neprialo, ale 
záujem byť v Očovej dnes už na zná-
mej folklórne hrude bol ako zo strany 
účinkujúcich tak zo strany návštevní-
kov mimoriadny.

Igor KOVAČOVIČ

Očovská 
folklórna hruda

PREDPLATNÉ NA ROK 2012

Karikatúra:  Peter GOSSÁNYI

„ N i e  j e  š ťa s t i e  n a d  d r u hý m i  s a  v y p í n a ť  a  d r u hý c h  u t l á č a ť ,  a l e  š ťa s t i e  s  d r u hý m i  ž i ť , 
r ov n e  v zd e l a ný m i ,  r ov n e  š ťa s t ný m i ,  r ov n e  s p o k o j ný m i .“

(Ľudoví t  Š tú r,  Ňeopúš ťa jme sa !S lovensk je národň je nov in i ,  18 46 ,  č .  55)

M Y Š L I E N K A   T Ý Ž D Ň A


